
P r e c h o d  c e z  H o r u  b l a h o s l a v e n s t i e v  

Ježiš ako kresťan – čo Ho ním robilo? 
Ak sa pozrieme ne Ježiša ako na vzor kresťana - čo uvidíme?  

Človeka, ktorý žije to isté, čo ostatní ľudia, nie sú u Neho žiadne mimoriadne zvláštne rituály ani 

nežije na nejakom zvláštnom mieste ani nejakým zvláštnym spôsobom, ako to bolo napríklad u Jána 

Krstiteľa - až natoľko, že sa môže na adresu svojich odporcov posťažovať: "Prišiel Syn človeka, je 

a pije, a hovoríte: “Hľa, pažravec a pijan, priateľ mýtnikov a hriešnikov!”" (Lk 7, 34).  

To, čo Ho robí zvláštnym, je spôsob ako toto všetko žije. To, kým v tomto všetkom je. Kam v tom 

všetkom smeruje a o čo Mu v tomto všetkom ide. Svätosť, keď podobne ako neskôr napíše Apoštol, 

"netúžim po vašich veciach, ale po vás" (2Kor 12, 14). Odpustenie a milosrdenstvo, čiže láska, keď 

prijíma aj hriešnikov rovnako, ako ctených rabínov, saducejov, zákonníkov či farizejov. Každého 

rovnako. Dokonalosť, keď je vo všetkom oddaný Otcovi a vo všetkom zrkadlí Otca, hľadá a robí 

"čo sa jemu páči" (1Jn 3, 22).  

Toto nás robí kresťanov. Nie nejaké vonkajšie osobitosti, ale postoj svätosti, čiže oddelenosti od 

sveta, vnútorná, hlboká a skutočná apatheia a bezstarostnosť, pretože sme sa rozhodli opustiť svet 

a sťahujeme sa do Neba. Dokonalosť, o ktorú usilujeme, pretože sa chceme páčiť Otcovi a na Ňom 

nám záleží. Odpustenie a milosrdenstvo, pretože o nich je láska a láska je životom našej novej 

Vlasti, Neba. Zdieľanie seba s druhými a túžba po hlbokej jednote, pretože toto je ovocie toho 

všetkého.  

Výsledkom je život, život plný, pokojný, radostný, voľný a slobodný, bez strachu, bez závisti, bez 

smútku a urážania sa, život dokonalý, anjelský a nebeský, vskutku závideniahodný. Takto žije 

Cirkev a toto ju robí spoločenstvom svätých. Takto žijeme alebo by sme chceli žiť aj my a toto z 

nás robí kresťanov, ako píše autor Listu Diognétovi z úsvitu kresťanstva: "Kresťania sa nelíšia od 

ostatných ľudí ani krajom, ani rečou, ani spôsobom života. Lebo neobývajú vlastné mestá, 

nepoužívajú nijakú osobitú reč, ani nežijú nejakým nápadným životom. Toto učenie nevynašli oni 

dajakým rozumovaním alebo úsilím bádavých ľudí, ani nehája ľudskú náuku, ako niektorí. Obývajú 

aj grécke, aj barbarské mestá, podľa toho, ako komu určil osud. V obliekaní a strave, ako aj v 

ostatných oblastiach života sa držia domorodých obyčají, no ukazujú obdivuhodný, ba podľa 

všeobecnej mienky až neuveriteľný životný postoj." 

Život. Sám život. Život vykúpený. Život uzdravený. Život oslobodený. Radostný. Prostý. 

Závideniahodný. Toto je dôvod, prečo sme sa kresťanmi stali, cesta a spôsob, akým kresťanmi sme, 

i cieľ, ku ktorému putujeme a o ktorý usilujeme, aby sme ho obsiahli v plnosti! "Krstom sme teda s 

ním boli pochovaní v smrť, aby sme tak, ako bol Kristus vzkriesený z mŕtvych Otcovou slávou, aj 

my žili novým životom" (Rim 6, 4). Tento život je naše svedectvo pred svetom a on je naším 



Evanjelizačným nástrojom, "lebo zjavil sa život a my sme videli, dosvedčujeme a zvestujeme vám 

večný život, ktorý bol u Otca a zjavil sa nám" (1Jn 1, 2).  

Bránou doň je viera, že stojí za to. Nádej, že aj my môžeme v Bohu takto slobodne a vykúpene a 

naplno žiť. Obrátenie, keď sa rozhodneme na Kristovi postaviť svoj život, hodiť za hlavu 

svetskú žiadostivosť i každý strach a namiesto porovnávania sa, závisti, lakomstva a pýchy prosto 

a naplno a skutočne konečne žiť, konečne naozaj žiť, konečne naozaj byť, vo všetkej radosti a 

rozkoši svätosti a dokonalosti, o ktorých sme konečne pochopili, že nie sú bremenom, ale darom, 

nie putami ale oslobodením! 

Omilostený hriešnik,  

ktorý dostal druhú šancu 
Je to vedomie, že som ublížil množstvu ľudí spôsobmi a vecami, o ktorých viem - a ďalším 

spôsobmi a vecami, o ktorých ani neviem.  

Je to vedomie, že moja pýcha a sebectvo napáchali zlo, ktoré už nemôžem nijako zmeniť ani 

napraviť ani odčiniť. Nijako.  

Aj toto je dôvod, pre ktorý odhadzujeme svoje Ego a s hanbou zanechávame sami seba - lebo celý 

náš život je takto poškvrnený, nečistý a zlý. Hanbíme sa zaň, sme plní bolesti nad sebou.  

Prichádzame k Bohu, ktorý jediný má moc nad tým všetkým. Prichádzame pokorne a skromne, lebo 

už vieme, kto sme. Zločinci a buriči, stavitelia vlastnej babylonskej veže, ktorí takto hrozne 

neuspeli. Vraciame sa a prosíme už len o milosrdenstvo, o odpustenie, ako Pavol v Damasku, ktorý 

"tri dni nevidel a nejedol, ani nepil" (Sk 9, 9). Nič nemáme. A na nič iné ani v nič iné už dúfať 

nemôžeme, iba v skutočné odpustenie, zmilovanie, milosrdenstvo od Pána nad všetkou našou 

zlobou, lenivosťou, pýchou, sebectvom. S prosbou, aby Boh vzal do rúk všetky tie trosky, krv a 

obete, ktoré sme za sebou zanechali, pretože On jediný má moc nad tým, čo bolo a jediný môže 

uzdraviť, čo sme zničili. Naše zločiny a naše obete sú navždy a nenapraviteľne vtlačené do 

žuly minulosti, nad ktorou nik z nás už nemá žiadnu moc. Iba On. On jediný môže napraviť 

nenapraviteľné a odstrániť neodstrániteľné.  

Spoznať svoj hriech, svoju vinu, spôsobené zlo - je ako zomrieť. Spoznať a zažiť odpustenie od 

Pána - je ako vstať z mŕtvych. Ale vstávame už ako noví ľudia. Očistení od samých seba. Pokorní 

a ponížení spôsobom, ktorí sme dovtedy nedokázali. Možno ako ľudia, ktorým zhorel dom a všetka 

ich minulosť a teraz stoja, bez všetkého, len v tom, čo majú na sebe, plní vďaky, že ich zachránili z 

plameňov? Ani toto nie je úplne výstižné. Sme ľudia, ktorým za chrbtom zhorel celý ich život, 

všetko, čím boli - a práve toto nás napĺňa radosťou a veľkou ľahkosťou, pretože sme od Boha z 

Jeho číreho milosrdenstva, bez toho, aby sme si to zaslúžili, dostali dar druhej šance... Áno, sme ako 



ľudia odsúdení na smrť, ktorých na poslednú chvíľu odrezali z povrazu a dostali milosť žiť a skúsiť 

to všetko odznova! Nezaslúžili sme si to, nijako s ničím. Napriek tomu sme to od Pána dostali!  

Je v tom súčasne bolesť i radosť. Plač aj plesanie. Zlomenosť i vďačnosť. Nový život, nové konanie, 

všetko so zápalom a nasadením človeka, ktorého Ježiš práve zachránil a "zotrel dlžobný úpis, ktorý 

bol svojimi nariadeniami proti nám a prekážal nám, a odstránil ho tým, že ho pribil na kríž" (Kol 

2, 14) - a on môže teraz začať naozaj odznova. Opäť ako Pavol v Damasku: "Vstal a dal sa pokrstiť. 

Potom prijal pokrm a zosilnel. Niekoľko dní zostal s učeníkmi v Damasku a hneď v synagógach 

ohlasoval Ježiša, že je Božím Synom" (Sk 9, 18-20).  

Až teraz konečne sme v tej hlbokej a paradoxnej rovnováhe veľkosti i malosti, hriešnosti i svätosti, 

ničotnosti zo seba a slávy z Boha, bohatí, ale nie zo seba, omilostení nielen čo do viny, ale aj čo do 

uzdravenia a napravenia všetkého, čo sme napáchali, lebo Boh to môže a On sa na to vo svojej 

prozreteľnosti už dávno pred nami podujal. Tu sa rodí onen postoj svätca a kresťana, ktorý vidíme 

na Mojžišovi: "Mojžiš bol veľmi tichý muž, (tichší) ako všetci ostatní ľudia na svete" (Nm 12, 3) - 

lebo vedel kým bol a kým je, odkiaľ a prečo je a vďaka komu je.  

Tu a takto dokážeme súcitiť. Prijímať. Odpúšťať. Milovať a byť milosrdní. Prijať veľkosť od Pána, 

lebo sme spoznali a prijali vlastnú malosť. Už viac nemusíme nič hrať. "V pokore pokladajte jeden 

druhého za vyššieho" (Flp 2, 3) - lebo si už ani nevieme predstaviť, že by niekto mohol byť menší 

od nás, hriešnikov. "Veď ja som najmenší z apoštolov. Ba nie som hoden volať sa apoštolom, lebo 

som prenasledoval Božiu cirkev. Ale z Božej milosti som tým, čím som" (1Kor 15, 9-10)...  

Malosť, ktorá neubíja. Veľkosť, ktorá nenadúva. Sloboda Božích synov a dcér. Ľudí, ktorí vedia, 

že sami osebe sú hriešnici, zločinci a bedári, ale dostali druhú šancu, zachránení pred večnou 

smrťou, už-už v Pekle, ale vytrhnutí z neho. Už sme spoznali, čoho sme schopní, koľkého a akého 

zla a ublížení, keď konáme sami zo seba, pyšne, sebavedome, namyslene – a tak "s bázňou a 

chvením" (Flp 2, 12), plní vďačnosti a už vo veľkej pokore i hlbokej radosti začínajú odznova, už 

po novom, v Kristovi a s Kristom. "Staré sa pominulo a nastalo nové" (2Kor 5, 17). Iba hriešnik 

môže byť svätý - a svätým môže ostať len ako hriešnik, ktorého zachránil Pán. Zachránený. 

Spasený. Len ako spasený môže byť človek spasený. Som stroskotanec, zachránený stroskotanec. 

Nič nemám. Nič nedokážem. V pokore robím, čo môžem, hoci je to ako nič - ale dôverujem Bohu, 

"ktorý dáva vzrast" (1Kor 3, 7) a "má moc rozhojniť vo vás každú milosť" (2Kor 9, 8).   

  



Nový začiatok 
Druhá šanca značí nový začiatok. Nového človeka, ktorý zomrel a vstal s Kristom ako nové 

stvorenie. Nielen v zmysle, že by mal byť iný a lepší a svätý. Aj v zmysle, že začína nanovo. S 

čistým štítom. Bez minulosti. Bez záťaže viny, zlyhaní, komplexov, frustrácií. Prijatý Bohom 

naspäť dostal v Bohu možnosť začať nanovo. Z bodu nula. Druhý pokus. Druhá šanca. Dlhy boli 

zotreté. Dostal dar nového začiatku.  

Neznamená to, že sa svet tiež zmení a že nás nedobehne naša minulosť a minulé skutky - ale aj to 

je v Božích rukách. On môže zmeniť aj toto. A čo nezmení, na naše vlastné dobro ostane ako je. Čo 

je hlavné, však je, že naša vnútorná minulosť je preč. Sme ako deti, novo narodené - ten termín 

používa Ježiš, keď hovorí, že musíme vojsť do Kráľovstva ako deti. A to nie je len o uverení či 

nejakej našej zmene postoja. Je to Božie dielo, dielo Ducha v nás. Zrodení z vody a z Ducha. Tak.  

Novi ľudia v starom tele. Noví ľudia v starom prostredí. Navonok je možno všetko stále ako bolo. 

Vo vnútri je všetko nové.  

Nie, že by sme zabudli na svoju minulosť. To nie. Pamätáme si ju, aj všetko zlo, ktoré sme spôsobili, 

aj všetku spútanosť a otroctvo, ktoré sme žili, aj ako dopadla naša smiešna a súčasne smutná a 

márna pýcha. Na všetko pamätáme - ale už to nevlečieme za sebou ako bremeno a prekliatie. Je to 

pre nás dôvod radosti, plesania a vďaky, lebo Kristus nás oslobodil a vzal náš dlh do svojich rúk. A 

je to pre nás aj poučenie, aby keď sme dostali milosť nového začiatku, neopakovali sme zlo toho 

prvého.  

A tak prijímame Boží Dar, že sme deti Boha, prijímame Ducha Svätého a s Ním Večný Život, aby 

sme ho už teraz v Bohu žili. Žiadna pýcha, žiadna filautia, žiadne sebectvo. Prijímame novú Vlasť, 

nové Dedičstvo, novú Rodinu, nového Otca i nového Brata. Vydávame sa na cestu 

Domov. Apatheia a bezstarostnosť sú, čo cítime voči svetu. Uvoľnenosť, ktorá z nich pramení ako 

aj z nového vzťahu s Bohom ako s naším Otcom a ktorú Písmo nazýva pokojom, sa stáva 

charakteristickým znakom nášho nového života. A takto slobodní a uzdravení, učíme sa novej 

dokonalosti detí Boha, a tou je láska uskutočňovaná v odpustení a milosrdenstve, ktoré 

plodia zdieľanie a zdieľanie tvorí jednotu a tá je Životom Boha. A tomuto všetkému, tejto novej 

kráse a skutočnému životu, ktorý v nás povstáva, hovoríme svätosť. Alebo plnosť života.  

"Odložte teda všetku zlobu a každú lesť, pokrytectvo, závisť a každé ohováranie a ako novonarodené 

deti túžte po nefalšovanom duchovnom mlieku, aby ste od neho rástli na spásu, keď ste okúsili, aký 

dobrý je Pán." (1Pt 2, 1-3) 

Toto je ten najväčší zázrak a súčasne znamenie všetkých znamení: "Už niet Žida ani Gréka, niet 

otroka ani slobodného, niet muža a ženy, lebo vy všetci ste jeden v Kristovi Ježišovi" (Gal 3, 28). 

Naplnenie toho, o čo sa modlil Ježiš: "Aby všetci boli jedno, ako ty, Otče, vo mne a ja v tebe, aby aj 

oni boli v nás jedno, aby svet uveril, že si ma ty poslal. A slávu, ktorú si dal mne, ja som dal im, aby 

boli jedno, ako sme my jedno —   ja v nich a ty vo mne. Nech sú tak dokonale jedno, aby svet spoznal, 

že si ma ty poslal a že ich miluješ tak, ako miluješ mňa" (Jn 17, 21-23). Všetci jedno v Božej Sláve. 



Aké väčšie znamenie pre svet si môžeme želať? A aký väčší dar - než mnohí zjednotení Životom, 

Pravdou, na jednej Ceste v Pokoji, slobodní a s čírou radosťou?  

Kto uverí a dá sa pokrstiť... 
"... to je predobraz krstu, ktorý teraz vás zachraňuje." (1Pt 3,  21) 

Keď Ježiš kázal, konal zázraky. Vždy pritom zdôrazňoval, že dotyčných uzdravila, zachránila ich 

viera. Ježiš tu totiž bol. Bola v Ňom všetka Božia sila a moc. Tu nebolo treba nič zariaďovať. Viera 

však rozhodla o tom, či túto skutočnosť niekto využije, alebo nie. Úplne čítankovo to Evanjelium 

opisuje tu: "Bola tam aj istá žena, ktorá mala dvanásť rokov krvotok; minula na lekárov celý svoj 

majetok, ale ani jeden ju nemohol vyliečiť. Pristúpila odzadu, dotkla sa obruby jeho šiat a hneď 

prestala krvácať. Ježiš sa spýtal: "Kto sa ma to dotkol?" Keď to všetci popierali, ozval sa Peter: 

"Učiteľ, veď sa tlačia zástupy a tisnú ťa!" Ale Ježiš povedal: "Niekto sa ma dotkol, lebo som pocítil, 

že zo mňa vyšla sila." Žena, vidiac, že sa neutají, prišla s chvením, padla pred neho a pred všetkým 

ľudom sa priznala, prečo sa ho dotkla a ako hneď ozdravela. A on jej povedal: "Dcéra, tvoja viera 

ťa uzdravila. Choď v pokoji!"" (Lk 8, 43-48) 

V krste sme Bohom boli zbožštení. "Boh predsa nie je žobrák, on aj teba urobil Bohom na svoj 

obraz," hovorí v 3. storočí sv. Hipolyt. Už takí sme. Už to je. Boh nás takými už urobil. Už sme 

bohmi. V tomto smere nie je potrebné už nič viac zariaďovať. Viera teraz už len rozhodne, či sa 

tento dar v našom živote uplatní alebo nie.  

Veríš, že si bohom a synom, dcérou Otca, bratom Krista, schránkou Ducha, dedičom, vlastníkom 

Neba, nesmrteľným nebešťanom? Alebo na seba stále hľadíš len ako na pozemského smrteľníka? 

Ak veríš, potom "už nebudeš podliehať žiadostivosti ani vášňam," vysvetľuje Hipolit, "lebo si sa 

stal bohom" a Bohu je zlo, hriech, sebectvo, závisť, všetko tomuto podobné cudzie a neprirodzené. 

Viera rozhoduje, či vyzlečieš starého smrteľného človeka a oblečieš si syna Boha, ktorým Ťa krst 

urobil - alebo neuveríš a ponecháš si toho starého. Ním si býval, býval si hriešnym človekom, ale 

teraz ťa Boh urobil bohom.  

Vierou prijímame synovstvo, že už sme bohmi na zemi tak, ako ním bol na zemi Jednorodený Syn 

nášho Otca, Ježiš. Z našej strany sa táto viera prejaví naozaj tým, že zanecháme sebectvo a strach 

a pýchu a závisť a lakomstvo a všetko toto, lebo ako bohovia a obyvatelia Neba to už 

nepotrebujeme, je nám to zbytočné je to už len na oštaru a prekáža nám to i nášmu Otcovi. Ak by 

sme to nezahodili, potom by to bol znak toho, že sme ešte neuverili. Alebo vôbec, alebo ešte máme 

pochybnosti - tak, ako apoštoli, keď im o konaní bohov hovoril Ježiš: "Dávajte si pozor! Keď sa 

tvoj brat prehreší, pokarhaj ho! Ak sa obráti, odpusť mu! A keď sa aj sedem ráz za deň prehreší 

proti tebe a sedem ráz sa vráti k tebe a povie: “Ľutujem,” odpusť mu!" Apoštoli povedali Pánovi: 

"Daj nám väčšiu vieru!"" (Lk 17, 3-5).  



Ak veríme, súčasne cítime, samozrejme a prirodzene, hlbokú blízkosť, spriaznenosť s Bohom. S 

Nebom. S Cirkvou, anjelmi, svätými. Tam totiž patríme, tu sme doma, toto je naša Rodina a Vlasť. 

Svet je cudzina, ale toto je Domov!  

V liturgii ďakujeme a oslavujeme Otca za tento Dar skrze Syna v Duchu - čiže ako domáci Boha. 

A súčasne konáme s Kristom Jeho kňazskú službu a prinášame s Ním Jeho jedinú Obetu za spásu 

sveta - lebo sme synmi v Synovi. Už nie ako kedysi, povinnosť či niečo, čo by sme konali kvôli 

sebe. Služba svetu a oslava Otca, ako sa na synov Otca na zemi patrí. A On nám dáva, ako svojim 

synom, Chlieb z Neba. Veď len ako synovia a bohovia môžeme sláviť božskú liturgiu Krista, 

ktorý "nevošiel do Svätyne zhotovenej rukou, ktorá je len predobrazom pravej, ale do samého neba, 

aby sa teraz za nás ukázal pred Božou tvárou" (Hebr 9, 24).  

Takže ako, veríš? Veríš už, že si už bohom v Bohu, synom v Synovi? Veríš tomu? Aby sa tento 

Dar, ktorý si v krste dostal, mohol na tebe uskutočniť?  

Umývanie v krste 
Krst je nové narodenie. Krst je preto aj umytie - od nášho starého ja. Sme ako nepodarok. 

Sformovaní svetom do podoby sveta. A tak umývame seba od seba, lebo v krste sme dostali kúpeľ, 

ktorý toto môže. A nielen kúpeľ, ale aj "biele rúcho, aby si sa zaodel" (Zjv 3, 18), rúcho nového 

človeka, rúcho syna, "nového človeka, ktorý je stvorený podľa Boha v spravodlivosti a pravej 

svätosti" (Ef 4, 24).  

Použiť prijatý krst - práve na toto. Jeho darovanie Bohom je vec okamihu a čírej milosti. Jeho 

prijímanie a používanie je práca na celý život. O darovaní Písmo hovorí: "Krstom sme teda s ním 

boli pochovaní v smrť, aby sme tak, ako bol Kristus vzkriesený z mŕtvych Otcovou slávou, aj my žili 

novým životom" (Rim 6, 4). O jeho prijímaní potom hovorí, "že máte odložiť starého človeka s 

predošlým spôsobom života, ktorý sa ženie za klamnými žiadosťami do skazy, a obnovovať sa 

duchovne premenou zmýšľania" (Ef 4, 22-23). Je to ako keď sme špinaví a niekto nám dá vaňu plnú 

horúcej vody, mydlo, ručník a čisté šaty. Toto je krst. Kúpeľ na zmytie starého a oblečenie si 

nového.  

Preto sú nástrojmi vyzliekania starého pôst pre telo a almužna pre lakomstvo a majetok a modlitba a 

jej ticho a mlčanie pre dušu a myseľ.  

A potom - obliecť si nové čisté šaty. Obliecť si nového človeka. Syna. Syna Boha, syna Kráľa. 

"Staré sa pominulo a nastalo nové" (2Kor 5, 17). Umytý krstom, syn Boha. Byť synom... Je to niečo 

tak prosté. Tak jednoduché. Až nám to sprvu pripadá zložité - lebo sme ešte nezmyli zo seba 

komplikovanosť toho starého... 



Trvajúca šanca 
Druhá šanca a milosť nového začiatku je niečo, čo stále trvá. O tom nakoniec je sviatosť pokánia a 

zmierenia. Ono to nie je tak, že zo dňa na deň sa zrazu staneme dokonalí. Ako píše Pavol: "Nie že 

by som ho [Krista] už bol dosiahol, alebo že by som už bol dokonalý, ale bežím, aby som sa ho 

niekedy zmocnil, ako sa aj Kristus Ježiš zmocnil mňa" (Flp 3, 12).  

Kristus svojou Krvou nakreslil za jeho i našou minulosťou hrubú červenú čiaru a my môžeme, 

znovuzrodení, začať úplne odznova - a táto čiara nás sprevádza, ide tesne za nami, deň za dňom. A 

to je dobré, veľmi dobré, pretože na tejto ceste budeme ešte dlho robiť aj chyby, aj omyly, ba 

niekedy podľahneme aj pokušeniu vrátiť sa k starému konaniu a životu. Ale Božia milosť nového 

začiatku stále trvá. "Deti moje, toto vám píšem, aby ste nehrešili. Ale keby niekto zhrešil, máme u 

Otca zástancu: Ježiša Krista, spravodlivého. On je zmiernou obetou za naše hriechy; a nielen za 

naše, ale aj za hriechy celého sveta" (1Jn 2, 1-2), píše Ján. Boh ako dobrý a starostlivý Otec znovu 

a znovu berie do rúk naše nepodarky, to, čo sme znovu pokazili, aby to vo svojej prozreteľnosti 

pretvoril a uzdravil svojim vlastným spôsobom, ktorým aj zlo a pády vie využiť tak, aby slúžili 

konečnému dobru.  

A tak ako gymnasta, ktorý skúša nové figúry a saltá a pritom padá, doudiera sa a dooškiera, ale 

pokračuje, až kým to nezvládne, aj my, trénujeme, skúšame, učíme sa - a znovu a znovu smieme 

prísť ku sviatosti pokánia a zmierenia a všetky tieto pády a nimi spôsobené bolesti a zranenia zložiť 

Otcovi do rúk, aby ich vzal, uzdravil, napravil... a my sme mohli, uzdravení a posilnení, trénovať 

ďalej, až kým sa, slovami Pavla, nezmocníme a nestaneme sa majstrami nie športu, ale svätosti.  

Preto spoveď funguje a je platná a účinná len u tých, ktorí takto odhodlane trénujú a túžia prekonať 

a nechať ďaleko za sebou každý hriech a každú nedokonalosť. Je podobná službe maséra a lekára 

u športovcov. Tým, ktorí trénujú, to pomáha odstrániť únavu a vyliečiť zranenia a ďalej trénovať. 

Ale keby netrénovali? Samotný lekár ani masáže by z nich veru majstrov neurobili! Spoveď 

bez vnútorného pokánia nemá žiaden zmysel, ako vraví Katechizmus. A vnútorné pokánie je práve 

toto: rozhodnutie radikálne zmeniť svoj život! Tak, ako športovec trénuje, aby radikálne zmenil 

svoje telo zo slabého a nemotorného na silné a schopné extrémne náročných vecí, aj vnútorné 

pokánie je rozhodnutie zmeniť sa zo slabého hriešnika na silného syna Boha, ako k takýmto píše 

Ján: "Ste silní, Božie slovo ostáva vo vás a premohli ste Zlého" (1Jn 2, 14).  

Svätá spoveď je milosťou a posilou a uzdravením a trvajúcou milosťou nového začiatku pre 

všetkých tých, ktorí s nasadením a túžbou vytrvalo trénujú Božie synovstvo. Ako by ale mohla 

prospieť niekomu, kto netrénuje? Ako vraví Katechizmus, bez vnútorného pokánia vonkajšie 

prejavy pokánia ostávajú neúčinné a klamné. Navonok to totiž vyzerá, ako by sme na ceste nového 

začiatku a druhej šance boli - možno podobne, ako by si ľudia o nejakom flákačovi, čo chodí do 

športového centra na masáž a proteínový koktail, mohli myslieť, že je športovec - ale v skutočnosti 

nie sme. A tak nám spoveď sama osebe nedokáže nijako pomôcť a je v našom živote neúčinná. Ale 

pre tých, ktorí milosť nového začiatku prijali a využili druhú šancu od Boha, je to obrovský dar a 

milosť a posila v ich tréningu Božieho synovstva!  



A tak je to so všetkým. Adorácia, modlitba, rozjímanie, omša a Eucharistia, toto všetko je účinné 

len vtedy, ak sme veriaci, obrátení a na ceste nového začiatku, ak sme pochovali svoje staré Ja a 

teraz odznova, vďaka milosti druhej šance, budujeme svoje nové Ja, už podľa Krista a trénujeme 

ho do podoby svätých a dokonalých synov Boha. Bez toho by všetky tieto veci i samo poznanie 

Krista boli nanič, ako aj Ježiš veľmi vážne varuje: "Usilujte sa vojsť tesnou bránou, lebo hovorím 

vám: Mnohí sa budú pokúšať vojsť, a nebudú môcť. Keď hospodár vstane a zatvorí dvere a vy 

zostanete vonku, začnete klopať na dvere a volať: “Pane, otvor nám!” A on vám povie: “Ja neviem, 

odkiaľ ste!” Vtedy začnete hovoriť: “Jedli sme s tebou a pili, na našich uliciach si učil.” Ale on 

vám povie: “Ja neviem, odkiaľ ste; odíďte odo mňa všetci, čo pášete neprávosť!”" (Lk 13, 24-27).  

A tak, oslobodení od bremena minulosti, očistení od viny i od výčitiek za omyly, chyby a spôsobené 

zlo, posilnení uzdravujúcou milosťou od Otca, môžeme znovu a znovu vstať a pokračovať po ceste, 

pokračovať v tréningu, až kým nedosiahneme dokonalosť a plnosť synovstva. "Lebo keby nám srdce 

niečo vyčítalo, Boh je väčší ako naše srdce a vie všetko" (1Jn 3, 20).  

Len v sebe musíme mať tento postoj, toto rozhodnutie a odhodlanie, tento jasný cieľ: Som tu na 

svete na to, aby som sa stal svätým synom, svätou dcérou Boha, aby som sa stal dokonalým. To je 

to, hej, na toto tu som, na toto a na nič iné! Toto je jediná úloha, ktorú v živote mám. Toto mám 

neustále na mysli.  

Blahoslavení chudobní 
Chudobný v duchu, to je človek, ktorý naozaj srdcom opustil všetko pre Krista a teda sa nevyhýba 

ani chudobe. Vlastne čo sa srdca týka, chudobným už je. Nemá problém mať i nemať, byť bohatý 

alebo chudobný, ako Pavol, keď píše, že "viem žiť skromne a viem aj oplývať. Všade a všetko som 

sa už naučil: byť sýty aj hladovať, mať hojnosť i núdzu trieť" (Flp 4, 12) - pretože na ničom z toho 

už nezáleží. Tak či onak - všetko toto ostalo za nami, keď sme si namiesto toho vyvolili Krista.  

Veci prichádzajú, veci odchádzajú, Kristus, život s Ním a práca s Ním ostávajú. Sami v sebe sme 

chudobní a nič vonkajšie na tomto postoji nič nemení. Majetok, postavenie, vplyv, všetko toto sú 

len obyčajné nástroje toho, kto už srdcom všetko toto dávno opustil a zvolil si jednoduchosť dieťaťa 

Boha. Čokoľvek z týchto vecí je tak v našom živote niečo "navyše", nadbytok, ku ktorému sa už 

naše srdce neviaže, pretože ho už nezaujíma. Ak ho prijíma, tak len ako nástroj - svojho poslania a 

nejaký ten "desiatok" z neho aj na prežitie svojho pozemského tela, ktoré zvyčajne ešte niečo z toho 

potrebuje, mať "čo jesť a čo si obliecť" (1Tim 6, 8).  

Preto Lukáš dokonca úplne vynecháva ono "v duchu" a rovno píše: "Blahoslavení chudobní, lebo 

vaše je Božie kráľovstvo" (Lk 6, 20). Vonkajšok nič nemení na vnútornom postoji chudoby, ktorá 

už pre nás nie je nedostatkom vecí, po ktorých túžime, ale slobodou od vecí, ktoré už viac 

nepotrebujeme a sú nám ako také nadbytočné, hoci niektoré, kvôli telu, ešte nakrátko užitočné a 

potrebné. Ale aj tie v čo najmenšej  miere, aby zbytočne nezaťažovali.  



A znova, neplatí to len o veciach, ale o všetkom svetskom, čo sa dá získať a vlastniť - postavenie, 

moc, uznanie, sláva, všetko. Ak treba, vieme s týmito vecami narábať - možno podobne, ako nejaký 

agent pracujúci v prestrojení alebo človek využívajúci drahé firemné zariadenie pri svojej práci - 

ale sami osebe už sme za tým, pre nás samých už tieto veci nič neznamenajú. Objavili sme a vyvolili 

sme si rozkoš číreho bytia v Bohu a nemáme v úmysle vrátiť sa späť k tamtým veciam. Bez ohľadu 

na vonkajšok, v srdci sme my sami v sebe čo do vecí sveta chudobní, nič neznamenajúci a o nič 

svetské neusilujúci.  

A tak v starom svete žijeme už Nebo a v starom ešte stále smrteľnom tele žijeme už nový 

nesmrteľný život synov a dcér Boha, život anjelov, život ducha. Navonok všetko akoby po starom, 

vnútri však už všetko úplne nové. Stávame sa tak v tomto podobní Kristovi, ktorý sa navonok stal 

podobný nám, aby sme sa zase my vnútorne stali podobnými Jemu, ako vraví vianočná liturgia. Toto 

je miesto nášho stretnutia so Záchrancom, ktorý sa Vtelením znížil k nám, aby nás v Sebe, svojom 

Tele, vyzdvihol k Sebe. Ale nebolo by to možné, keby sa v našom srdci neudialo to, čo Ježiš hovorí 

ako neobíditeľnú podmienku: "ani jeden z vás, ak sa nezriekne všetkého, čo má, nemôže byť mojím 

učeníkom" (Lk 14, 33).  

Jediný bod 
Život plynie tu a teraz. Prítomnosť, prítomný okamih je miesto života, miesto, kde je Boh, miesto, 

kde sa my sami premieňame.  

Apatheia nás oslobodzuje od vášní a túžob, ktoré nás od tejto prítomnosti odvádzajú. Bezstarostnosť 

nás oslobodzuje od strachu a obáv a ustarostenosti, ktoré nás tiež z tohto okamihu vytrhávajú. Oboje 

je ovocím poznania a časom stále viac aj skúsenosti, že Boh je tu a nie inde, že Boh je cieľom, po 

ktorom sme túžili a ktorý k nám v krste už dorazil, už je tu, práve tu a práve teraz. V Bohu sme v 

úplnom bezpečí, nemôže sa nám prihodiť nič, čo by Boh nedopustil na naše dobro a na našu spásu.  

Posledné, čo potrebujeme a po čom ešte túžime, je naplno vojsť do tejto prítomnosti a naplno sa 

ponoriť do Boha, ktorý už je tu, vojsť do Kráľovstva, ktoré v Ňom k nám už prišlo a ktorým je On 

sám.  

Byť kresťanom znamená žiť naplno prítomnosť, žiť naplno život, ktorý v tejto prítomnosti prúdi, 

bez strachu, bez žiadostivosti, v radosti, v uvoľnenosti. Žiť naplno a stále viac, pretože toto je 

podstata kresťanstva: ponárať sa do života, obliekať si sám život a ním je Boh sám. Byť kresťan 

znamená opravdivo žiť a žiť kresťanstvo znamená učiť sa stále viac, slobodnejšie a intenzívnejšie 

žiť. Až tak, že k tomu nepotrebujeme nič vonkajšie, žiadne zabávanie, rozptyľovanie, odreagovanie 

ani žiadne vonkajšie veci. Sám Život, Boh, nami prúdi a my v Ňom a nič iné nepotrebujeme. Pre 

ľudí sveta je podobná chudoba zlom. Pre ľudí Boha uľahčením, slobodnou a radostnou voľbou. To 

isté platí aj o pôste, o mlčaní a samote a podobných veciach.  



Neponáhľame sa, nikam. Neunikáme, od ničoho a nikam, neutekáme. Sme naplno tu a teraz. Tu a 

teraz žijeme. Tu a teraz rastieme. Tu a teraz sme v Nebi, v Kráľovstve, stále viac a hlbšie.  

Berieme veci jednu po druhej, žijeme veci jednu po druhej, vždy tú, ktorá práve je, naplno, bez 

smútku za tou, ktorá bola, bez netrpezlivosti po tej, ktorá príde. Vážime si každú chvíľu, naplno 

žijeme každý okamih a každú vec, do ktorej nás Božia prozreteľnosť voviedla, lebo v nej k nám 

hovorí, v nej nás trénuje, v nej je pri nás sám Boh. V nej aj my skutočne žijeme a rastieme.  

"Všetko má svoj čas a svoju chvíľu každé úsilie pod nebom. Svoj čas má narodiť sa, svoj čas má 

zomrieť, svoj čas má vysádzať, svoj čas má sadenice vytrhať. … Svoj čas má rozhadzovať kamene, 

svoj čas má zbierať kamene. Svoj čas má objímať sa, svoj čas má zdržovať sa objatia. … Svoj čas 

má trhať, svoj čas má zašívať. Svoj čas má odmlčať sa, svoj čas má prehovoriť." (Kaz 3, 1-2.5.7) 

V tomto prítomnom okamihu sa pre nás samotný svet, príroda, veci, udalosti, stávajú Božími, 

naplnenými Bohom, všetko je zdrojom radosti a vzrušenia, pretože do tohto všetkého vstúpil Boh a 

cez toto všetko k nám hovorí a s nami koná, cvičí, trénuje, zjavuje seba sám Boh. Všetko je iné, 

všetko sa zmenilo, samotný svet a život sa príchodom Boha zmenili - úplne rovnako, ako sa zmení 

telocvičňa, keď do nej vstúpi majster, ako sa zmení hradná sála, keď do nej vojde kráľ. Sú rovnaké 

a predsa úplne iné, dovtedy prázdne a mŕtve, teraz živé a plné, nie sebou a zo seba, ale tým, ktorý 

vstúpil.  

"Zavolali apoštolov, dali ich zbičovať, prikázali im, že nesmú hovoriť v Ježišovom mene, a prepustili 

ich. A oni odchádzali z veľrady natešení, že boli uznaní za hodných znášať potupu pre toto meno. A 

neprestávali deň čo deň učiť v chráme i po domoch a zvestovať Krista, Ježiša." (Sk 5, 40-42) 

Netúžime byť inde. Netúžime robiť niečo iné. Netúžime zažívať niečo iné. Prečo by sme mali? V 

tom, čo sa práve deje, je Boh a v Bohu tu a teraz prúdi život, skutočný život, aj náš vlastný život. 

Čo viac potrebujeme? Čo viac by sme mohli chcieť? Tu je všetko, to je všetko. Je nádherné bez 

strachu sa nechať viesť Bohom, niesť sa na Jeho perutiach.  

Práve tu. Práve teraz. Práve tak. Nikde inde. Nikdy inokedy. Nijak inak. Jeden okamih. Jedno 

miesto. Jeden Boh. Jedno Kráľovstvo. Jeden život. Jeden bod. Všetko. Na slávu Boha, na radosť 

Boha, na spásu človeka. Kamkoľvek pôjdeš, pôjde tento bod s tebou a všetka plnosť s ním.  

"Boh je oslávený v človeku plnom života." (sv. Irenej z Lyonu) 

Nič nám nemôže ublížiť 
Toto je podstatné: Nemáme nič v sebe, zo seba, pretože všetko naše je Božie a práve preto, že sme 

sami osebe takto prázdni, všetko naše môže byť Božie a všetko a len Božie môže byť naše.  



Preto sme bez strachu, preto nemáme žiadnu žiadostivosť, pretože sami o sebe sme a sami pre seba 

nechceme nič. Všetko, čo máme a čím sme, je v Bohu a v Ňom je všetko naše v miere nekonečnej, 

plnej, bez ohrozenia čímkoľvek.  

A tak bez ohľadu na to, čím sami v sebe sme, čo sa nám prihodí, nič to na veci nemení, pretože 

všetko, čím sme a čo máme, máme a je v Bohu.  

Sme ako rozprávkový čarodej, ktorý svoje srdce ukryl na nejakom ďalekom a bezpečnom mieste a 

teraz sa smeje svojim nepriateľom, pretože mu nijako nemôžu ublížiť. Aj my sa smejeme svetu, lebo 

nič naše tu nie je, všetko naše je v Nebi a v Bohu, nemôžu nám nijako ublížiť. A naviac nemajú 

nám ani čo ponúknuť, nič, čo by sme Bohu a v Nebi už nemali.  

Znovu ma to vracia k onej schopnosti s vďakou a radosťou prijať, keď nás niekto kritizuje, 

napomína a tak. Vždy je to otázka lásky a túžby.  

Ak milujeme tento svet a túžime po jeho uznaní a sláve a túžime pred svetom vyzerať dobre, tak 

nás to zroní a dotkne sa nás to, nášho pozemského Ega. A naopak, to, že hrešíme a nepáčime sa 

Bohu, nás netrápi. Kvôli sebe, 'aby nás Pán Boh nepotrestal' , sa nanajvýš ak vyspovedáme a to je 

všetko.  

Ale keď uveríme, obrátime sa, Boh sa stane našou láskou. Chceme sa páčiť Bohu a srdce nám 

napĺňa bolesť a zármutok, ak takí nie sme (porov. KKC 1431). A tak nás teší všetko, čo nám pomáha 

meniť sa, áno, aj kritika, napomínanie, dokonca posmech a ponižovanie iných, lebo všetko toto nám 

môže pomôcť objaviť nedostatky, slabiny, alebo ak nič iné, posilniť nás a ešte viac oslobodiť od 

sveta. Lebo v tomto svete už nič nemáme, nič tu už nehľadáme. Preto nás tieto veci nemôžu zraniť 

ani sa nás takto nijako dotknúť. A keby hej, potom je to známka toho, že sme sa ešte úplne k Bohu 

nepresťahovali a ešte stále niečo z nás ostáva vo svete. A to je poznatkom, za ktorý by sme tiež mali 

byť veľmi vďační! "Chcem si teraz nakloniť ľudí alebo Boha? Alebo sa usilujem páčiť sa ľuďom" 

(Ga 1, 10)? Keby ľuďom, ich neľúbosť by ma zraňovala a zarmucovala. Ak Bohu, môže mi najviac 

ak prispieť a poslúžiť.  

A tak tam, kde sa svetský človek obhajuje, háda, uráža či upadá do depresie a je zranený, my sa 

pýtame: "Hej? To naozaj? Prosím ťa, vysvetli mi to viac a lepšie, aby som to mohol zmeniť!" A 

potom nad tým uvažujeme. Možno majú pravdu. A možno je pravda v tom alebo za tým, iná, ale 

rovnako dôležitá. Ale vždy je to pre nás cenná informácia. Dôvod na uvažovanie a vďačnosť tým, 

ktorí nám takto slúžia. Pretože my už úplne patríme Bohu a túžime sa páčiť Bohu všade a vo 

všetkom a usilujeme o dokonalosť a svätosť a všetko toto nám na tejto ceste pomáha.  

A takto to funguje u všetkého. Napríklad majetok, kedysi sme ho hromadili, lebo nám na 

pozemskom mamone záležalo a videli sme v ňom istotu, zábezpeku nášho života i nástroj, ako si 

dopriať príjemné veci. Lenže teraz sme objavili niečo lepšie a tým je Boh, Nebo, život v Duchu. 

Boh sa stal aj našou omnoho lepšou istotou a zábezpekou. Úloha majetku v našom živote sa mení. 

"Robte si priateľov z nespravodlivej mamony, aby vás, až sa pominie, prijali do večných príbytkov. 

Kto je verný v najmenšom, je verný aj vo veľkom, a kto je nepoctivý v malom, je nepoctivý aj vo 

veľkom. Ak ste teda neboli verní v nespravodlivej mamone, kto vám zverí pravé bohatstvo?" (Lk 



16, 9-11), vraví Ježiš a presne na toto odteraz svoj majetok využívame. Kupujeme si zaň nie 

pozemskú istotu a pozemské dobrá, ale dokonalosť nebeského života. A dokonca keby nás niekto 

na majetku obral a ukrivdil, Ježiš hovorí: "Tomu, kto sa chce s tebou súdiť a vziať ti šaty, nechaj aj 

plášť" (Mt 5, 40) - pretože láska a odpustenie aj voči nepriateľom a zlým je to, o čo nám ide, čo 

trénujeme, usilujeme o to, aby sme boli bohmi na obraz Boha. Ak nám majetok hoci aj takto pomôže 

takými sa stávať, potom super! Dobrá investícia! Dobre využitý majetok!  

A tak naozaj, nikto na zemi nám už nemôže ničím a nijako ublížiť ani nám nič s nijako vziať, lebo 

my tu už nič nemáme. Naopak, čímkoľvek a akokoľvek, môžu nám iba prispieť a napomôcť a 

poslúžiť - tak, ako svedčí Písmo, že "tým, čo milujú Boha, všetko slúži na dobré; tým, čo sú povolaní 

podľa jeho rozhodnutia" (Rim 8, 28) a preto už nepatria svetu, ale Bohu, nemilujú svet, ale svojho 

Otca a svoju nebeskú Vlasť.  

Táto láska je v strede! Ona je motor a princíp. Nie "zapierať sa", "odopierať si" veci, ťažko a 

namáhavo, lebo ich stále milujeme a záleží nám na nich. Nie! Veď to by sme ešte stále boli na 

úrovni Zákona, stále svetskí ľudia a kresťanstvo by nás hrozne ťažilo! Ak ale milujeme celým 

srdcom Boha, potom to všetko ide ľahko a s pasiou, lebo je to naša túžba, vášeň, radosť, robíme len 

to, čo milujeme, ideme len za tým, po čom dychtíme a čo nám už teraz prináša uspokojenie a 

naplnenie! A za sebou nechávame veci, na ktorých nám aj tak už len málo záleží a ak, tak len ako 

na nástrojoch tohto nášho úsilia - "veď to všetko sa má použiť, a tým zničiť" (Kol 2, 22). Je to už len 

spotrebný materiál na našej ceste za vytúženou svätosťou. A tak znova, kresťanstvo nie je pasívne 

odopieranie si, ale naopak, aktívne a vášnivé uháňanie za niečím vzácnym, milovaným, krásnym a 

dobrým!  

Chcem sa páčiť Bohu! Áno, len si to povedzme a úplne vážne! Milujem Boha, môjho Otca a chcem 

sa Mu páčiť! A doma som v Nebi. A chcem byť svätý a dokonalý v láske, lebo takto sa u nás doma 

v Nebi žije. Toto chcem! O toto mi ide. Tu, vo svete, už nič nemám. Toto je môj nový zmysel a 

cieľ! Do neho investujem a všetko mi slúži už len ako nástroj dosiahnutia tohto cieľa!  

  



Uvoľnenosť je spôsob 
Uvoľnenosť. Spôsob, akým sa bojuje náš boj a nadobúda pravá svätosť.  

Sme hriešnici, lebo sami o sebe sme v koncoch a nijako nevieme zachrániť samých seba zo sveta, 

ktorý je predmestím Pekla.  

Preto sme všetku svoju nádej úplne bláznivo vložili do Boha a do nádeje, že sa nad nami zmiluje, a 

hoci nemá žiaden dôvod urobiť to a milión dôvodov neurobiť to, zmiluje sa... Nemáme čo stratiť, 

aj tak sme bez Neho stratení a odsúdení naveky ostať uväznení vo svete. Môžeme len získať. A tak 

voláme a kričím ako vtedy slepý Bartimej: "Ježišu, Syn Dávidov, zmiluj sa nado mnou" (Lk 18, 38) 

a vyznávame: "Pane, ak chceš, môžeš ma očistiť" (Mt 8, 2)!  

A On? "On vystrel ruku, dotkol sa ho a povedal: "Chcem, buď čistý!"" (Mt 8, 3). On to urobil! 

Urobil to, za cenu Kríža, nepochopiteľne to urobil a jediným motívom, ktorý na to mal, je Jeho 

nepochopiteľná a ničím mimo Neho neopodstatnená láska k človeku. Naša spása od Boha je tak 

závislá iba na Bohu, nič vonkajšie ani nič z nás ju nevyvolalo, nič vonkajšie ani nič z nás ju nijako 

nemôže ani ovplyvniť, ani zmenšiť, už vôbec nie zrušiť. Preto táto spása od Boha je nemenná, istá, 

večná, daná každému, daná zadarmo.  

"Boh, bohatý na milosrdenstvo, pre svoju nesmiernu lásku, ktorou nás miluje, hoci sme boli pre 

hriechy mŕtvi, oživil nás s Kristom —  milosťou ste spasení —   a s ním nás vzkriesil a daroval nám 

miesto v nebi v Kristovi Ježišovi, … Lebo spasení ste milosťou skrze vieru; a to nie je z vás, je to 

Boží dar: nie zo skutkov, aby sa nik nevystatoval. Veď sme jeho dielo, stvorení v Kristovi Ježišovi 

pre dobré skutky, ktoré pripravil Boh, aby sme ich konali." (Ef 2, 4-6,8-10) 

Ak sme tomuto uverili a prijali to, čo urobíme? Ako túto spásu prijmeme? Vierou. Tak, ako to Pavol 

povedal. Čo však znamená, uveriť tomu a prijať spásu? Znamená to uvoľniť sa...  

Uvoľniť sa od každej svetskej túžby, pretože Boh "nás vytrhol z moci tmy a preniesol do kráľovstva 

svojho milovaného Syna, v ktorom máme vykúpenie, odpustenie hriechov" (Kol 1, 13-14). Zúfali 

sme nad tým, že sme uväznení vo svete ako muchy vo fľaši. Kričali sme k Bohu a prosili o 

milosrdenstvo a zľutovanie, ktoré si nijako ničím nezasluhujeme. A On nám ho dal. Vyslobodil, 

vykúpil nás zo sveta. Konečne môžeme z onej fľaštičky von! Tak ako by sme ešte mohli po niečom 

z nej, zo sveta, túžiť? A to je apatheia.  

Uvoľniť sa aj od každej nebeskej túžby okrem jednej: stále viac a plnšie byť a žiť to, čo nám už bolo 

darované, z Božej strany už všetko, úplne a neodolateľne. Nemusíme túžiť po spáse, lebo ju už od 

okamihu krstu máme, ani po Nebi, lebo k nám už prišlo, v Kristovi, v Eucharistii, ani po Kráľovstve, 

lebo sme už doň boli prenesení, do Cirkvi. Ak to teda všetko už máme, potom namiesto túžby po 

týchto veciach ich s radosťou užívame a učíme sa to všetko žiť, stále viac - a toto je jediná túžba, či 

skôr radosť, ktorú máme: učiť sa žiť stále viac a plnšie tento nový dar Božej milosti, ako píše aj 

Pavol svojmu synovi v duchu Timotejovi: "Bojuj dobrý boj viery a zmocni sa večného života; veď 

doň si povolaný a zložil si pred mnohými svedkami dobré vyznanie" (1Tim 6, 12). A to 



je pokoj, plynúci z dôvery Bohu, nádeje pre budúcnosť a z lásky k tomu, čo nám už bolo dané, pokoj 

vlastný tým, ktorí už dosiahli, po čom túžili, už sú naplnení a uspokojení, ako ten, kto "svoju dušu 

upokojil a utíšil. Ako nasýtené dieťa v matkinom náručí, ako nasýtené dieťa, tak je moja duša vo 

mne" (Ž 131, 2).  

Uvoľniť sa od každého strachu, "lebo Božie dary a povolanie sú neodvolateľné" (Rim 11, 29) a my 

sa nemusíme strachovať, že by si Boh svoj dar rozmyslel a zrušil ho a odvolal, pretože - spomínate? 

- jeho jediným motívom je z našej strany nijako nezaslúžená láska, ktorú Boh dokazuje "tým, že 

Kristus zomrel za nás, keď sme boli ešte hriešnici" (Rim 5, 8) a táto láska je nemennejšia, než Slnko, 

Mesiac a hviezdy, pretože je to láska a rozhodnutie Boha, "u ktorého niet premeny ani tieňa zmeny" 

(Jak 1, 17). A tak dokonca "ak sme neverní, on ostáva verný, lebo seba samého zaprieť nemôže" 

(2Tim 2, 13). A zo sveta už strach nemáme, veď sme sa už z neho konečne, s uľahčením a plesaním 

slobodní odsťahovali, zanechali sme všetko svetské, čo sa sveta týka, sme už mŕtvi s zomretí. Nemá 

nám čo vziať, čo by sme už dávno neboli zanechali. A to je bezstarostnosť.  

Táto uvoľnenosť je naša sila. Slobodní, s mysľou čistou a čírou, bez horúčky žiadostivostí s bez 

mrazu strachu, v hlbokom pokoji, prosto v každej chvíli robíme, čo treba. Čo sa má. Čo je správne. 

Čo zodpovedá našej novej situácii: deti, synovia a dcéry Boha, dedičia Neba a obyvatelia 

Kráľovstva. Neriešime žiadne vnútorné boje ani dilemy, pretože rozum jasne vidí, čo v danej chvíli 

treba a žiadne vnútorné boje nezakaľujú toto poznanie ani mu neodporujú, ani v našich údoch 

nevyvolávajú vnútorný konflikt, ako to býva, keď s poznaním dobra a pravdy zápasia žiadostivosť, 

vášne, túžby a strach. Nepotrebujeme žiadne nadšenie, nabudenie ani nič podobné. Nie je to 

o vzopätí sa. Je to o pokojnom uvoľnení sa, v ktorom prosto, bez vnútornej námahy, bez nutnosti 

niečo premáhať, s niečím v sebe zápasiť, tu a teraz prosto a s ľahkosťou samozrejmosti urobíme, čo 

je správne a čo urobiť treba a tým to hasne. Žiadna túžba za niečím iným, ani na to nemyslíme! 

Žiadna ľútosť za ničím iným, veď sme s uľahčením všetko zanechali, opustili, zomreli tomu! Žiaden 

strach či obavy z čohokoľvek, už vôbec nie beznádej a pochybnosti o tom, čo nám už bolo darované 

- veď "v tomto všetkom slávne víťazíme skrze toho, ktorý nás miluje. A som si istý, že ani smrť, ani 

život, ani anjeli, ani kniežatstvá, ani prítomnosť, ani budúcnosť, ani mocnosti, ani výška, ani hĺbka, 

ani nijaké iné stvorenie nás nebude môcť odlúčiť od Božej lásky, ktorá je v Kristovi Ježišovi, našom 

Pánovi" (Rim 8, 37-39)! Len hlboký pokoj tých, ktorí boli Bohom prenesení a aj sami sa už naozaj 

a skutočne presťahovali do Kráľovstva. A čo je nad naše sily a možnosti, v pokoji zverujeme 

Prozreteľnosti Boha, "on je verný a spravodlivý" (1Jn 1, 9), "on stvoril malého i veľkého, rovnako 

sa stará o všetkých" (Múdr 6, 7) a "kto sa môže vzoprieť jeho vôli" (Rim 9, 19)?  

Toto je a takto sa prejavuje viera, ktorá prijíma darovanú spásu od Boha.  On nám spásu daroval, 

aby sme ju žili - a my ju prijímame tak, že ju prosto a uvoľnene žijeme. To je všetko.  

  



Cirkev, to nie je vec techniky 
Nie je to niečo, kam by sme mohli chodiť, čo by sme mohli dodržiavať alebo zachovávať. Na toto 

nás znovu upozorňuje práve prebiehajúce Synoda o synodalite - aj zdôraznením, že to 

najdôležitejšie na nej je samotný synodálny proces, nie nejaké výsledky v podobe nejakého 

dokumentu. Cieľom nie je stretnúť sa a niečo vypracovať. Cieľom je samotné spoločenstvo, ktoré 

spolu žije, má podiel a účasť na všetkom, čo sa ho týka - predovšetkým na misii, ktorú od Pána 

prijalo spolu s vyvolením k synovstvo a povolaním do Božej Rodiny a Večného Života.  

Toto robí Cirkev Cirkvou v samej svojej podstate: "Nové prikázanie vám dávam, aby ste sa milovali 

navzájom. Aby ste sa aj vy vzájomne milovali, ako som ja miloval vás. Podľa toho spoznajú všetci, 

že ste moji učeníci, ak sa budete navzájom milovať" (Jn 13, 34-35), hovorí Ježiš a potom sa za nás 

modlí, "aby všetci boli jedno, ako ty, Otče, vo mne a ja v tebe, aby aj oni boli v nás jedno, aby svet 

uveril, že si ma ty poslal. A slávu, ktorú si dal mne, ja som dal im, aby boli jedno, ako sme my 

jedno —   ja v nich a ty vo mne. Nech sú tak dokonale jedno, aby svet spoznal, že si ma ty poslal a 

že ich miluješ tak, ako miluješ mňa" (Jn 17, 21-23).  

Táto láska a jednota, to nie je nejaká technika, to nie sú len nejaké stretká, na ktoré zájdeme. To je 

vnútorný postoj, niečo, čím sami v sebe a voči sebe navzájom sme a ktorý pramení z Boha, ktorému 

sme uverili: "Láska je v tom, že nie my sme milovali Boha, ale že on miloval nás a poslal svojho 

Syna ako zmiernu obetu za naše hriechy. Milovaní, keď nás Boh tak miluje, aj my sme povinní 

milovať jeden druhého" (1Jn 4, 10-11).  

Znamená to prijať sa navzájom ako súrodenci v Božej Rodine Cirkvi, kde "skrze vieru v Kristovi 

Ježišovi ste všetci Božími synmi. Lebo všetci, čo ste pokrstení v Kristovi, Krista ste si obliekli. Už 

niet Žida ani Gréka, niet otroka ani slobodného, niet muža a ženy, lebo vy všetci ste jeden v Kristovi 

Ježišovi" (Gal 3, 26-28).  

Znamená to zaujímať sa preto jeden o druhého, že nám na sebe navzájom záleží, že sa staráme jeden 

o druhého, lebo sme si bratmi a sestrami, sme si drahí. "Neste si vzájomne bremená, a tak naplníte 

Kristov zákon" (Gal 6, 2), "nech nik nehľadá vlastné záujmy, ale záujmy iného" (1Kor 10, 24), 

"milujte sa navzájom bratskou láskou, predbiehajte sa vzájomne v úctivosti, … majte účasť na 

potrebách svätých, buďte pohostinní, … navzájom rovnako zmýšľajte; a nezmýšľajte vysoko, ale 

prikláňajte sa k nízkym. Nebuďte múdri sami pre seba" (Rim 12, 10.13.16). "Čo je láska, poznali 

sme z toho, že on položil za nás svoj život. Aj my sme povinní dávať život za bratov" (1Jn 3, 16) - z 

toho jediného dôvodu, že sú skrze Otca našimi bratmi, našimi vzácnymi súrodencami, že nám na 

nich záleží, z hĺbky srdca záleží! 

Ak toto sme a takto žijeme, tak "sme prešli zo smrti do života, lebo milujeme bratov. Kto nemiluje, 

ostáva v smrti" (1Jn 3, 14). Ak tak nežijeme, znamená to, že buď Boh stále nie je naším Otcom a 

my sme sa stále nepridali k Jeho Rodine a nie sme jej súčasťou a preto ani nevieme "cítiť brata a 

sestru vo viere v hlbokej jednote tajomného tela - Cirkvi, čiže ako "niekoho, kto   patrí ku mne", aby 

som vedel spolu s ním prežívať jeho radosti a jeho bolesti, uhádnuť jeho želania, postarať sa o jeho 



potreby a ponúknuť mu pravé a hlboké priateľstvo" (sv. Ján Pavol II.). Alebo, a to by bolo 

omnoho horšie, nenávidíme Boha, Jeho Rodinu aj jej členov, alebo sú nám aspoň srdečne 

ukradnutí... Ale v každom prípade, ako vraví Ján, ostávame stále v smrti a ešte stále sme nevošli do 

Života a nemáme v sebe Boží Život.  

Ako často nariekame, že sa snažíme, robíme akcie, podujatia, ale ľudia nepočúvajú, neprídu, naše 

apoštolské snahy nenesú ovocie. Ale spýtali sme sa najprv sami seba, či sa takto milujeme? Či takto 

v láske, jednote, starosti jeden o druhého žijeme, či naozaj každý deň v tejto láske dávame život 

jeden za druhého - vo farnosti, v našom malom spoločenstve? Lebo ak nie, ostávame v smrti. Ako 

by sme mohli viesť iných do Života a vydávať svedectvo o Živote, keď sami sme v smrti? Ako by 

sme mohli zvestovať Krista a pozývať k obráteniu, ak sami uverenie a obrátenie ešte len 

potrebujeme? Nie nejakú "lepšiu techniku" ani nejaké "lepšie aktivíty", ale skutočné a hlboké 

obrátenie z viery?  

K tomuto nás Synoda volá. Toto je ten "proces", na ktorom záleží viac, než na všetkom ostatnom. 

Lebo záverečný dokument Synody je pekná vec, ale je to len dokument, akých sa už napísalo veľa. 

Ale synodálny proces, sama synodalita - to je presne toto: bratské spoločenstvo Cirkvi zhromaždené 

v Kristovej láske, plné Kristovho Ducha a Kristovho Života, pretože "keď sa milujeme navzájom, 

Boh ostáva v nás a jeho láska v nás je dokonalá. A že ostávame v ňom a on v nás, poznávame podľa 

toho, že nám dal zo svojho Ducha" (1Jn 4, 12-13).  

A potom aj naše apoštolské diela budú niesť ovocie - a možno zistíme, že žiadne diela a akcie a 

techniky s podujatia ani veľmi nepotrebujeme, pretože sme samou svojou existenciou "bezúhonní 

a úprimní, Božie deti bez hany uprostred zvrhlého a skazeného pokolenia, medzi ktorým svietite ako 

svetlá na svete tým, že sa držíte slova života" (Flp 2, 15-16) a ako povedal ktorýsi psychológ o 

výchove detí, stačí pekne žiť a ľudia sa pridajú.  

Preto je synodalita menom a synonymom Cirkvi, ako učia otcovia. Ľud, zjednotený v láske, 

spoločne kráčajúci po ceste k dokonalej Láske, k Bohu, lebo "my, čo sme uverili, spoznali sme lásku, 

akú má Boh k nám. Boh je láska; a kto ostáva v láske, ostáva v Bohu a Boh ostáva v ňom. Boha 

nikto nikdy nevidel; ale keď sa milujeme navzájom, Boh ostáva v nás a jeho láska v nás je dokonalá" 

(1Jn 4, 16.12).  

Pre mnohých z nás, možno obzvlášť kňazov, to môže byť obrat vskutku koperníkovský: prestať sa 

sústreďovať na akcie a podujatia a kázne a techniky a miestom toho sa začať učiť mať rád ľudí a 

zhromažďovať ich okolo seba a skrze seba okolo Krista v spoločenstve lásky - tak, ako vraví Písmo 

o apoštoloch: "zhromaždili cirkev" (Sk 14, 27). Preniesť pozornosť z vecí na ľudí, z aktivít na 

spoločenstvo, spoločný život, rodinu Cirkvi. A možno pre mnohých, aj kňazov, to bude poznanie, 

že sami sme ešte nie veriaci, nie obrátení ľudia, sami ešte len potrebujeme tento krok urobiť, aby 

sme mohli začať skutočne milovať a tak najprv sami prejsť zo smrti do života. Ako nám to od 

začiatku vysvetľuje Ježiš: "Vyhoď najprv brvno zo svojho oka! Potom budeš vidieť a budeš môcť 

vybrať smietku, čo je v oku tvojho brata" (Lk 6, 42)! 



Milosrdenstvo a odpustenie  

na jednom metri štvorcovom 
No dobre. Berme to ako symbol. Symbol toho, že sme pozvaní učiť sa byť bohmi v malom. V 

najmenšom. Práve tu a práve teraz. 

Bohmi na obraz Boha. Ľudia si oddávna tvorili bohov na svoj obraz a projektovali do nich svoje 

vlastné túžby. Mysleli si, že bohovia sú tí, ktorí hodujú, bavia sa, nepracujú (česť výnimke ako 

Héfaistos), všetkým rozkazujú, sú pyšní a nemajú ďaleko k pomste. Keď sa teda zjavil na svete 

skutočný Boh, ľudia Ním pohrdli. Veď bol presným opakom toho všetkého, ako sám o sebe svedčí, 

že "neprišiel dať sa obsluhovať, ale slúžiť a položiť svoj život ako výkupné za mnohých" (Mt 20, 28).  

Od Neho sme sa naučili, že skutočný Boh žije dve veci: odpustenie a milosrdenstvo. Alebo 

povedané inak, lásku, ktorá prijíma druhého úplne, bezvýhradne a bezpodmienečne a takého, aký 

je - a to je podstata odpustenia; a lásku, ktorá sa dáva druhému a je verná, oddaná a  nemenná v 

tomto dávaní a darovaní sa - a to je podstata milosrdenstva. Tieto dva rozmery 

lásky, prijímanie a dávanie, oboje v miere nekonečnej a intenzite absolútnej, sú životom Trojice, 

ktorou Boh je. A voči nám, ľuďom, sa prejavujú práve takto: ako odpustenie a milosrdenstvo až do 

krajnosti, "až na smrť na kríži" (Flp 2, 8).  

V tejto láske nám Boh dáva celého a samého seba a pozýva nás, aby sme tento dar prijali a tak sa 

stali bohmi v Bohu. A ak tento dar prijmeme, tak sa presne týmto stávame aj svojou vôľou a 

rozhodnutím. Rozhodujeme sa, že bohmi na obraz Boha byť chceme.  

Znamená to, z našej strany, naučiť sa žiť rovnaký život, osvojiť si rovnaké zmýšľanie ako Boh - 

čiže odpustenie a milosrdenstvo. Kde? Práve na tom obrazom metri štvorcovom, na ktorom sa 

práve tu a teraz nachádzame. A voči tomu konkrétnemu človekovi, s ktorým práve máme čokoľvek 

dočinenia. Tak nám to Boh uľahčil, kým sme v tele a učíme sa takými byť. Ako dieťa, keď sa hrá 

nie so skutočnými vecami ale s hračkami, aj náš Otec postavil v tele na pieskovisko sveta, aby sme 

tu, na jednom malom kúsku zeme a voči niekoľko pár ľuďom sa učili byť bohmi a žiť odpustenie a 

milosrdenstvo vo všetkom, voči každému, vždy v tomto jednom okamihu, na tomto jednom mieste, 

kde práve sme, voči človeku, ktorý práve stojí pred nami a tak byť "verný v maličkosti" (Lk 19, 17), 

aby sa mohlo, keď sa to naučíme a o svedčíme sa, splniť aj to Božie: "bol si verný nad málom, 

ustanovím ťa nad mnohým: vojdi do radosti svojho pána" (Mt 25, 21)!  

Byť bohom, milosrdným a opúšťajúcim, prijímajúcim a dávajúcim sa v láske ako Boh, učiť sa v 

tom byť dokonalý, až do onej Božej krajnosti, ako píše Písmo, že "čo je láska, poznali sme z toho, 

že on položil za nás svoj život. Aj my sme povinní dávať život za bratov" (1Jn 3, 16) - vždy v tej 

jednej sekunde, na tom jednom metri štvorcovom, voči tomu jednému človekovi, s ktorým tam 

práve sme.  



"Božie kráľovstvo je medzi vami" (Lk 17, 21), vraví Ježiš, "lebo kde sú dvaja alebo traja 

zhromaždení v mojom mene, tam som ja medzi nimi" (Mt 18, 20). Veď kde sa stretnú dvaja či traja 

ľudia, ktorí sa takto správajú k sebe ako bohovia, či nenapodobujú Trojicu a nie sú ako Boh? A ak 

sa tak stretnú v Mene Krista a zhromaždia sa v Jeho zhromaždení, Cirkvi, kde On sám je medzi nimi 

a s nimi obzvlášť v dare Eucharistie, potom sa bohmi v Bohu naozaj stávajú, zbožšťujú sa.  

A tak ovocím je Nebo prítomné v Cirkvi, ktorá je tou Božou spásou, ktorú Kristus na zem priniesol 

a pre nás ustanovil. Nasledujúc Boha tvoríme medzi sebou spoločenstvo vzájomného odpustenia a 

milosrdenstva, prijatia a dávania po vzore Boha Trojice a učíme sa ho žiť stále viac a stále 

dokonalejšie a tak zanechávať hriech, ktorý je opakom toho. A  Boh sa nám v tomto 

spoločenstvo sám dáva a prijíma nás a zbožšťuje nás, robí ho Cirkvou, svojim Telom a v nej 

nás uvádza do Neba mocou sviatostí, v ktorých tiež žijeme to isté, len voči Bohu; On nás prijíma a 

dáva sa nám, celý a úplne - a my Ho prijímame tým istým rovnakým spôsobom, že Ho prijímame a 

dávame sa Mu tiež celí a úplne. Preto sa svätému prijímaniu 

vraví communio, čiže spoločenstvo vzájomného dávania sa a prijímania, čiže Trojičnej jednoty 

Boha a človeka. Znamená to z našej strany si skutočne a hlboko zamilovať Boha takého, aký je - a 

v tejto láske sa Mu úplne a celý darovať, pretože ho nadovšetko milujeme, zamilovali sme si Ho 

"celým svojím srdcom, celou svojou dušou a celou svojou silou" (Dt 6, 5).  

A tak to isté milosrdenstvo ako verná a oddaná láska, ktorá a sa dáva milovanému a odpustenie ako 

úplne prijatie druhého takého aký je, žije Boh svojim spôsobom sám v sebe v Trojici, žije a koná 

ho vo vzťahu k nám, ľuďom, pre nás ľudí je spôsobom, akým Boha prijímame a vstupujeme do 

jednoty s Ním a nakoniec aj spôsobom, akým sa, na tomto jednom metri štvorcovom a v tejto jednej 

sekunde, kde práve sme, voči tým konkrétnym ľuďom, s ktorými práve sme, bohmi skutočne 

stávame. Preto sú aj dušou a srdcom Cirkvi, jej spoločenstva i podstatou samého Neba a jeho 

blaženosti.  

To je všetko. "O nič [ďalšie] nebuďte ustarostení" (Flp 4, 6). "Hľadajte teda najprv Božie 

kráľovstvo a jeho spravodlivosť a toto všetko dostanete navyše" (Mt 6, 33).  

Moje telo sú… 
Boh v kúsku Chleba? Nekonečný Stvoriteľ, Vykupiteľ v kúsku Chleba? Ani sa to nesnažím 

pochopiť. Miesto toho sa snažím milovať. Milovať Ho. Byť s Ním. Byt v Ňom. Kvôli tomu týmto 

spôsobom prišiel.  

Pavol hovorí: "Pre všetkých som sa stal všetkým, aby som zachránil aspoň niektorých" (1Kor 9, 22). 

Nerobí nič nové. Boh sa stal človekom a ešte viac, stal sa Chlebom z Neba, ako hovorí: "Ja som 

chlieb života. Vaši otcovia jedli na púšti mannu a pomreli. Toto je ten chlieb, ktorý zostupuje z neba, 

aby nezomrel nik, kto bude z neho jesť" (Jn 6, 48-50).  



V tomto jednom Chlebe sa stávame navzájom jedným Telom. Tak svedčí Písmo: "Keďže je jeden 

chlieb, my mnohí sme jedno telo, lebo všetci máme podiel na jednom chlebe" (1Kor 10, 17). Byť si 

navzájom jedným telom. Byť s Bohom jedným Telom. Uvažujme o tom! Byť si jedným Telom! Čo 

to znamená? Ako sa to žije?  

Kristus je s nami jedným Telom a to je naša spása, veď "ak niekto neostane vo mne, vyhodia ho von 

ako ratolesť a uschne. Potom ich pozbierajú, hodia ich do ohňa a zhoria" (Jn 15, 6), hovorí. A čo 

znamená, že aj my sme Kristovi telom? Že v Kristovi sme si aj navzájom jedným telom - s bratom, 

ktorý sedí vedľa mňa v lavici v kostole, s členmi malého spoločenstva, s farníkmi,... čo to znamená? 

Aké to je? Ako sa toto žije, takto žije - byť si jedným telom, jedným Kristom, byť spolu jedným 

Kristom, pretože "už niet Gréka ani Žida, obriezky ani neobriezky, barbara, Skýta, otroka, 

slobodného, ale všetko a vo všetkom je Kristus" (Kol 3, 11)?  

Čomu nás učí - a volá a uskutočňuje - Eucharistia, Boh v Tele Chleba? Ste v Ňom navzájom jeden 

človek. Jedno telo, jeden človek. Mohli by ste ešte žiť jeden bez druhého? Spasiť sa jeden bez 

druhého? Ako telo roztrhané na kusy mäsa, kde každý si žije sám za seba, sám pre seba? Ako by 

mohli byť kusy mäsa žijúcim telom, suché konáre Viničom, rozdelení ľudia Kristom?  

Byť si navzájom jedným telom. "Schopnosť cítiť brata a sestru vo viere v hlbokej jednote tajomného 

tela - Cirkvi, čiže ako "niekoho, kto patrí ku mne"" (Ján Pavol II., Novo millenio ineunte) - doslovne! 

Je údom môjho tela a ja som údom jeho tela a spolu sme jedno Telo s Kristom, lebo máme v Tele 

Cirkvi účasť na jednom Chlebe? Aké to je? Čo to znamená? Aký je to pocit? Ako sa toto žije? Kto 

okrem Krista v Eucharistii nás môže naučiť to? Kde inde by "sa s nami cestou rozprával a 

vysvetľoval nám Písma" (Lk 24, 32) - nie ušiam, ale priamo srdcu? Z Eucharistie sa rodí Cirkev. Z 

adorácie múdrosť a porozumenie.  

Byť si navzájom telom. Byť si navzájom chlebom. "Čo je láska, poznali sme z toho, že on položil 

za nás svoj život. Aj my sme povinní dávať život za bratov" (1Jn 3, 16). Byť si navzájom všetkým 

tým, čím sa On stal nám a pre nás - tak nám to prikázal: "Nové prikázanie vám dávam, aby ste sa 

milovali navzájom. Aby ste sa aj vy vzájomne milovali, ako som ja miloval vás. Podľa toho spoznajú 

všetci, že ste moji učeníci, ak sa budete navzájom milovať" (Jn 13, 34-35). Byť si telom. Byť si 

chlebom. V akom stave vlastne toto moje telo je? Čím žije? Čo ho trápi? Ak je potrhané - a ono je! 

- ako ho zošiť, stehmi lásky, odpustenia, milosrdenstva, aby sa v ňom rozlial nebeský život 

zdieľania?  

Sme si jedno telo. Kontemplujte to, prežite to, precíťte! Aby sme to boli. Cítili. Žili. Nielen niečo 

konali. Boli tým. Žili to. Skutočne, lebo je to skutočné.   



Priezračnosť dobra a pravdy 
"Veď viete, že zo svojho márneho spôsobu života, zdedeného po otcoch, boli ste vykúpení nie 

porušiteľným striebrom alebo zlatom,  ale drahou krvou Krista, bezúhonného a nepoškvrneného 

Baránka." (1 Pt 1, 18-19) 

"Krv Krista, ktorý skrze večného Ducha sám seba priniesol Bohu na obetu bez poškvrny, očistí nám 

svedomie od mŕtvych skutkov, aby sme mohli slúžiť živému Bohu." (Hebr 9, 14) 

"A tak ospravedlnení z viery, žijeme v pokoji s Bohom skrze nášho Pána Ježiša Krista." (Rim 5, 1) 

"Lebo keby nám srdce niečo vyčítalo, Boh je väčší ako naše srdce a vie všetko.  Milovaní, ak nám 

srdce nič nevyčíta, máme dôveru k Bohu  a dostaneme od neho všetko, o čo len budeme prosiť, lebo 

zachovávame jeho prikázania a robíme, čo sa jemu páči."  (1 Jn 3, 20-22) 

"Neluhajte si navzájom vy, čo ste si vyzliekli starého človeka s jeho skutkami  a obliekli ste si 

nového, toho, čo sa obnovuje, aby mal pravé poznanie podľa obrazu toho, ktorý ho stvoril."  (Kol 

3, 9-10) 

"Dovŕšte moju radosť: zmýšľajte rovnako, rovnako milujte, buďte jedna duša a jedna myseľ!" (Flp 

2, 2) 

Dohromady tieto texty odhaľujú niečo krásne: Skutočnú jednotu, skutočnú jednu myseľ. 

Spoločenstvo svätých, kde nik nemusí nič skrývať, pretože nemá čo skrývať - je vnútorne dobrý, 

nesebecký, úprimný a priamy, očistený Kristom a oslobodený v Kristovi od všetkého sebectva a 

zla. 

Správa sa k iným priamo, pretože nepotrebuje klamať ani nič tajiť, pretože už vyzliekol Ego, nikto 

mu už nie je ani hrozbou, ani nepriateľom, ani súperom, ani protivníkom. Netúži nikomu ublížiť 

ani nič zlé spôsobiť. Preto môže byť úprimný, otvorený a priamy aj čo sa konania týka. 

A rovnako prijíma druhých, s odpustením, bez urážania sa, pretože už ho nič nemôže zraniť. Ego 

raniť možno a veľmi ľahko, raniť i rozzúriť - ale kde nie je Ego...? Čo by mohlo zraniť a ponížiť 

človeka, ktorý spoznal, že sám v sebe je hriešnik a súčasne všetka jeho hodnota je v Bohu a 

bohatstvo v Nebi a tam nič svetské ani ľudské nijako nedosiahne? Nebojí sa priznať svoju slabosť, 

lebo "keď som slabý, vtedy som silný" (2Kor 12, 10) Božou silou a malé deti Boha sú veľké Božou 

veľkosťou.  

Nedá sa to vyjadriť, nedá sa to opísať, ten pocit slobody a uľahčenia, pretože putá sveta, reťaze Ega 

spadli... Nikam sa neponáhľame. Za ničom nejdeme. Tu sme doma. Teraz sme doma. V tom, čo sa 

práve deje, sme doma - pretože tu a teraz v tom je náš Otec s nami a to je všetko, na čom záleží. 

Sme doma. Naozaj nemáme viac nič lepšie na pláne ani na práci, než "byť tam, kde ide o môjho 

Otca"" (Lk 2, 49) - a to je vždy práve tu, práve teraz, v práve tomto a s práve týmto človekom predo 

mnou.  



Ale to dokážu len tí, ktorí naozaj uverili Bohu, ktorým je naozaj Boh už nie sudcom ani nie pánom, 

ale Otcom a oni Jeho milovanými deťmi v Jeho Rodine.  

Dokonalé dobro namiesto zla a tela, a dokonalá priezračnosť a priamosť namiesto pokrytectva, 

pretvárky, lži. Alebo, ako hovorí Ježiš Satmaritánke, duch a pravda. "Poznáte pravdu a pravda vás 

vyslobodí" (Jn 8, 32) - to platí univerzálne, o pravde Božej a o pravde o Bohu i o pravde o nás 

navzájom a medzi nami navzájom. Kto opíše a akými slovami blaženosť toho takýmto a takto byť? 

Spoločenstva ľudí, ktorí v Otcovi takouto Rodinou sú? "Preň som všetko stratil …" (Flp 3, 8). Dá 

sa to len tam, kde je "Boh všetko vo všetkom" (1Kor 15, 28). Je to schopnosť i rozkoš človeka 

obdarovaného Bohom, svojim Otcom.  

Zraniteľnosť je cena... 
... za rozhodnutie byť synmi Boha. Ježiš to hovorí jasne: "Posielam vás ako ovce medzi vlkov. Buďte 

teda opatrní ako hady a jednoduchí ako holubice.  Chráňte sa ľudí, lebo vás vydajú súdom, budú 

vás bičovať vo svojich synagógach  a pre mňa vás budú vláčiť pred vladárov a kráľov, aby ste vydali 

svedectvo im aj pohanom.  Ale keď vás vydajú, nestarajte sa, ako a čo budete hovoriť, lebo v tú 

hodinu vám bude dané, čo máte povedať"  (Mt 10, 16-19).  

Ovce medzi vlkov - pretože ovca nepoužíva násilie a na nič sa nehrá. Vlk používa oboje. Ale 

Ježišova ovca - to je vlk, ktorý sa rozhodol, že vlkom už byť nebude. Ľudia sa pretvarujú jeden pred 

druhým a medzi nimi stále prebieha tichá nebadaná studená vojna vzájomného súperenia, 

porovnávania sa, súdenia, kde cenou je spravidla majetok a potom nejaká verzia vážnosti, 

dôležitosti, spravidla v podobe moci či slávy. Majetok účinne všetkému tomu napomáha. Keď sme 

sa rozhodli nechať sa adoptovať do Rodiny Boha a prejsť na Jeho stranu, všetko toto sme nechali 

za sebou. Namiesto pretvárky a pokrytectva sme si zvolili pravdu a priamosť. Namiesto sebectva a 

súperenia otvorenosť a zdieľanie, delenie sa. Namiesto zla sme si zvolili dobro, rozhodli sme sa byť 

za každých okolností už len a jedine dobrí. Stali sme sa ne-vlkmi medzi vlkmi.  

Opatrní a jednoduchí, chráňte sa... - byť pravdivý tam, kde sa ostatní pretvarujú, priamy tam, kde 

ostatní hrajú svoje hry, deliť sa tam, kde iní uvažujú o zisku a o tom, ako získať pre seba aj to, čo 

patrí iným (u majetku spravidla menej často, než sa o to usilujeme u vecí "nehmotných", ako sú 

uznanie, sláva, moc, vplyv, postavenie, autorita, tento boj bežne pod slovo "konkurencia" a "voľná 

súťaž" akceptujeme a dokonca vo svete oceňujeme a vyzdvihujeme) - to je naozaj ako poukaz na 

to, aby sme sa stali obeťou. Aby nás iní podfúkli, zranili, obrali,... Ježiš to vie. Hovorí, že máme 

byť jednoduchí aj napriek tomu. Číže pravdiví, priami, dobrí. Napriek všetkému a aj za túto cenu 

takými byť. Samozrejme, nie sme masochisti. Nevyhľadávame to - a ak sa tomu dá vyhnúť bez 

toho, aby sme pritom stratili túto svoju "jednoduchosť", tak máme byť "opatrní" (gr. fronimos, 

múdri, predvídaví, tí, ktorí rozumejú veciam, chápu dôsledky...) a nehrnúť sa do nejakého 

ľahkomyseľného mučeníctva... "Chráňte sa" (gr. proseucho, predvídať, venovať niečomu 

pozornosť, byť si vedomý budúceho nebezpečenstva, rizika, možných chýb...) - to nie je výzva 

vyhýbať sa ľuďom, len výzva, aby sme si nemysleli, že keď sme sa my stali synmi a dcérami Boha, 



svet okolo nás sa zmenil tiež, už nie je svetom ale rajom a vlci prestali byť vlkmi. Nie. Sme stále 

vo svete, hoci nie zo sveta. Sme stále uprostred vlkov. Nie sme hlúpi. Vidíme veci realisticky a 

triezvo. Poznáme riziko. Vieme kde sme a s kým máme dočinenia.  

Vydajú vás súdom... - kým nie je cenou za vyhýbanie sa problémom strata toho, čo je nám drahé, 

onej "jednoduchosti" - čiže pravdy, priamosti, života postaveného na odpustení, na milosrdenstvo, 

na delení sa, kde miesto moci a ovládania si volíme lásku a byť si navzájom oporou, kde namiesto 

súperenia a súdenia si naopak pomáhame rásť a radujeme sa, keď nás ten druhý naskutku prerastie 

- dovtedy sa problémom vyhýbame. Ak by ale cenou malo byť zanechanie tohto nového života a 

návrat k svetu, k vlkom, potom radšej znesieme podraz, výsmech, opovrhnutie, škodu, krivdu, 

prenasledovanie, samú smrť... Tak, ako Ježiš hovorí aj inde: "Neodporujte zlému. Ak ťa niekto udrie 

po pravom líci, nadstav mu aj druhé.  Tomu, kto sa chce s tebou súdiť a vziať ti šaty, nechaj aj 

plášť.  A keď ťa bude niekto nútiť, aby si s ním išiel jednu míľu, choď s ním dve.  Tomu, kto ťa prosí, 

daj, a neodvracaj sa od toho, kto si chce od teba niečo požičať.  Počuli ste, že bolo povedané: 

“Milovať budeš svojho blížneho a nenávidieť svojho nepriateľa.”  Ale ja vám hovorím: Milujte 

svojich nepriateľov a modlite sa za tých, čo vás prenasledujú,  aby ste boli synmi svojho Otca, ktorý 

je na nebesiach"  (Mt 5, 39-45). Jestvuje cena - a ňou je svätosť a synovstvo - ktorú jednoducho 

nezaplatíme, nie kvôli ničomu pozemskému. Berieme to ako cenu za svätosť. Ako investíciu do 

našej nebeskej budúcnosti. Nakoniec, celý náš pozemský život je o tom, stať sa svätí. A všetko, čo 

na tejto zemi máme, je tu na to, aby sme to utratili v tomto diele, na ktorom jedinom záleží. Ak 

krivda, škoda, poníženie je nevyhnutná cena za to, že si v danej situácii zachováme onú 

"jednoduchosť", čistotou srdca, priamosť, svätosť - no, potom je to tiež spôsob, ako svoje veci 

investovať do tohto cieľa, ktorý pred nás postavil sám Boh, keď nám prikázal: "Buďte svätí, lebo ja 

som svätý" (1 Pt 1, 16)! 

Hovorí sa tomu zraniteľnosť. Ochota riskovať pozemské kvôli nebeskému. Ochota stratiť 

pozemské, aby sme získali nebeské. Nie nepremyslene a zbytočne, ale tam, kde to inak nejde, s 

rozvahou a s jasným vedomým, čoho sa kvôli čomu vzdávame, čo kvôli čomu riskujeme.  

Nehovor, že nebudeš svätý! 
Písmo vraví, že kresťan už je svätý. To preto, že svätosť nám už bola darovaná. V krste, rovnako 

ako nám v krste bolo darované zbožštenie. Svätosť nie je totiž nič iné, než Božie synovstvo. Boh 

nás vyvolil stať sa bohmi a preto je svätosť našim životom. Žiť svätosť je luxus na zemi nevídaný, 

ale "čo je nemožné ľuďom, je možné Bohu" (Lk 18, 27) - a tým, ktorí sú v Ňom zbožštení.  

Súčasne ale Písmo hovorí, že svätými sa ešte len musíme stať. Bolo nám darované synovstvo a čo 

sa Boha týka, Jeho deťmi už sme. Musíme ho ale aj my sami ešte prijať a synmi, dcérami Boha sa 

aj z našej strany stať. Bola nám darovaná svätosť, ale my sami sa ešte len učíme svätosť žiť. Tak 

ako nám bolo darované zbožštenie a už bohmi v Bohu sme, však naplno sa to prejaví až vo 

Večnosti.  



Sme tu teda na to, aby sme sa stali tým, čím už sme, začali byť takými, akými už sme a začali žiť 

to, čo nám už bolo darované.  

Byť spasení znamená byť svätými synmi a dcérami Boha a žiť svätosť, čiže Božie synovstvo. 

Svätosť, to je Božia blaženosť, nebeská blaženosť. Ak niekto vraví, že nebude svätý, nechce byť 

svätý, nedokáže byť svätý, je to to isté akoby hovoril: Ja nikdy nebudem žiť v Nebi. Ja nechcem žiť 

v Nebi. Alebo ako keby hovoril: Život v Nebi je príliš ťažký, príliš náročný, nikdy tak veľké 

bremeno nezvládnem, nikdy niečo tak namáhavé nedokážem...  

A pritom opak je pravdou! Čo hovorí o svätosti Ježiš? "Poďte ku mne všetci, ktorí sa namáhate a 

ste preťažení, a ja vás posilním. Vezmite na seba moje jarmo a učte sa odo mňa, lebo som tichý a 

pokorný srdcom; a nájdete odpočinok pre svoju dušu. Moje jarmo je príjemné a moje bremeno 

ľahké" (Mt 11, 28-30)! Byť neveriacim je ťažké! Hriech je ťažký! Svätosť je ľahká - ak sme uverili 

a prijali sme to, čo sme už v krste dostali, stali sa tým, čím už od čias krstu sme! 

Svätosť je nádherná, veď ona je podstatou nebeského života, ona je blaženosťou blažených v Nebi! 

Počuj, čo o nej znova vraví Ježiš: ""Ak je niekto smädný a verí vo mňa, nech príde ku mne a nech 

pije. Ako hovorí Písmo, z jeho vnútra potečú prúdy živej vody." To povedal o Duchu, ktorého mali 

dostať tí, čo v neho uverili. Lebo ešte nebolo Ducha, pretože Ježiš ešte nebol oslávený" (Jn 7, 37-

39). Svätosť nie je nejaký namáhavý neprirodzený spôsob správania sa! Naopak, svätosť znamená 

konečne dosiahnuť svoju plnosť a konečne a naplno žiť skutočný Život, konečne slobodní, konečne 

doma!  

Oslavujeme Boha za to, že nám svätosť už bola darovaná, že smieme a môžeme sa naučiť byť svätí 

a sväto žiť - niečo tak nádherné, tak úchvatné, plné slobody, jasu a slávy Nesmrteľného Boha! 

Svätosť nie je náročná a nedosiahnuteľná požiadavka, ale obrovský a vskutku nezaslúžený Dar 

Božej milosti a lásky nám, ľuďom! Neexistuje nádhernejšia a vo svojej podstate ani ľahšia a 

prirodzenejšia vec, ako je svätosť. Ona je krásou a blaženosťou Neba. Ona je podstatou spásy. "Veď 

viete, že zo svojho márneho spôsobu života, zdedeného po otcoch, boli ste vykúpení nie porušiteľným 

striebrom alebo zlatom, ale drahou krvou Krista, bezúhonného a nepoškvrneného Baránka" (1Pt 

1, 18-19), "aby si sám pripravil Cirkev slávnu, na ktorej niet škvrny ani vrásky, ani ničoho 

podobného, ale aby bola svätá a nepoškvrnená" (Ef 5, 27). Boli sme vykúpení z ťažkého, 

namáhavého, smutného a márneho svetského života, aby sme mohli odteraz už žiť sväto, čiže 

skutočne žiť, skutočne byť - a tak a tým sme boli spasení, čiže zachránení zo sveta tým, ktorý "nás 

vytrhol z moci tmy a preniesol do kráľovstva svojho milovaného Syna, v ktorom máme vykúpenie, 

odpustenie hriechov" (Kol 1, 13-14).  

A tak, nevrav, že nechceš alebo nemôžeš byť svätý. Radšej miesto toho uver, že si naozaj tento dar 

nevyčísliteľnej ceny už dostal, vierou a nádejou ho prijmi a s láskou a pasiou sa ho uč žiť!  

"Všetko môžem v tom, ktorý ma posilňuje." (Flp 4, 13) 



Svätosť je spontánnosť skutočného 
Žiadne Ego znamená dokonalú spontánnosť, ktorá je svätosťou a svätosť, ktorá je spontánnosťou. 

Čiže láskou. "Miluj a rob, čo chceš," vraví Augustín.  

Druhá šanca, milosť nového začiatku od Boha, je presne toto: milosť stať sa znova dieťaťom. 

Odhodiť dospeláctvo a znovu objaviť život založený na slobode, čírom dobre, na priamosti, 

otvorenosti a priezračnosti, na zdieľaní v radosti a láske, bez strachu. Stať sa dieťaťom, ale už Božím 

a teda skutočným dieťaťom. Nie detinským dieťaťom, ale dieťaťom, ktoré v Bohu do svojho detstva 

konečne dospelo.  

Neznamená to ale, že táto spontánnosť môže iným byť na obtiaž? Určite nie. Veď kým slúžime 

Egu, počúvame hlavne seba a sme zahľadení na seba. Teraz však, konečne slobodní od seba, 

skutočne vnímame, hľadíme a vidíme, počúvame a počujeme - a chápeme. Prinajmenšom viac, než 

predtým. A tak aj naše konanie má šancu byť viac na prospech ostatným, než predtým.  

Opúšťame virtuálny svet - médiami počnúc a žiadostivosťou sveta končiac - a naplno sa ponárame 

do skutočnosti, znova počnúc hmotou a "hlinou" okolo nás až po Krista, Boha, v ktorom "žijeme, 

hýbeme sa a sme, ako to aj niektorí z vašich básnikov povedali: “Veď aj jeho pokolenie sme.”" (Sk 

17, 28). Vnímame skutočné vzťahy bratstva, ktoré nás pútajú so všetkými ľuďmi a ktoré sú žité 

dokonalo a naplno v Kristovi, Jeho Tele, Cirkvi.  

Odmenou je radosť a pasia z toho, že žijeme skutočný život, robíme skutočné veci, tvoríme skutočné 

vzťahy a to všetko v skutočnom Bohu, v skutočnosti, ktorou je Boh sám. Sama modlitba a adorácia 

sa zo slov a konania mení stále viac na prosté spoločné bytie Boha a človeka.  

Toto bytie v skutočnom je podstata spontánnosti svätosti. Nie je to tá svetská spontánnosť, keď sa 

človek necháva unášať poryvmi citov a nálad a náhlych nápadov. Je to spontánnosť niekoho, kto 

naplno je, čím je. Naplno je a prosto tým je, nemusí nad tým uvažovať, nemusí nič hrať, je, čím je, 

lebo vie, kto je. Lebo v Bohu je. A tak všetko, čo žije, čo koná, čo hovorí, je prirodzeným, 

spontánnym vyjadrením toho, kým je. Je to zrelosť dieťaťa, zrelosť Božieho dieťaťa.  

Preto sa Boh stal človekom - aby sme s Ním mohli takto byť. Veď "nie že by bol niekto videl Otca; 

iba ten, ktorý je od Boha, videl Otca" (Jn 6, 46) - Syn, ktorý sa v tele pre nás stal "obraz 

neviditeľného Boha" (Kol 1, 15). Nedokážeme obsiahnuť Boha v Jeho nesmiernosti a nekonečnosti. 

Ale dokážeme, môžeme Ho obsiahnuť a poňať v Tele. A ešte viac, berie na seba podobu Chleba 

Života, Eucharistie, aby sme Ho v tejto podobe mohli prijať ešte viac, hlbšie, lepšie, bližšie. 

Nedokážeme poňať Boha v Jeho božstve, ale dokážeme s Ním takto byť ako so Synom človeka - a 

byť v Ňom a On v nás ako v Chlebe Života. Nemusím sa snažiť vidieť "za" Chlieb to, čo vidieť 

nevládzeme. Boh sa stal Chlebom. Odel sa telom Chleba Života. Táto podoba Chleba, Telo Chleba, 

je dôležité! Neprehliadaj ho! V Ňom sa Boh dotýka tvojej duše rovnako ako tvojho vlastného tela!  

Pozeraj na Neho - v tomto Jeho Tele, práve tak, ako na Neho hľadeli apoštoli, keď bol v tele prostého 

jedného človeka. Uvažuj, prečo sa odel práve týmto Telom, prečo všetku svoju nesmiernosť a slávu 



vtesnal, vložil do kúska Chleba - pre nás! Porozumej Mu v tomto Jeho Tele a vytvor s Ním 

spoločenstvo tela s Telom v jednom Duchu! V Eucharistii je ukryté všetko bohatstvo poznania 

Krista, v Nej je najviac našim Učiteľom! Tak vyšiel v ústrety nám, smrteľníkom, aby v Nej sa On 

sám stal pre nás zálohou a zárukou budúcej Slávy, ako vraví Písmo: "môj anjel pôjde pred tebou a 

privedie ťa" (Ex 23, 23). Keď porozumieš Bohu ako Chlebu, porozumieš všetkému. Filozofia má 

svoje hranice, aj teológia. Mystika nie. Žiadne myšlienky. Prosté bytie.  

  



Naozaj sa to s nami deje! 
Bežci hovoria, že oná bežecká eufória nastáva, až keď človek beží dlhšie ako hodinu.  

Niečo podobné začína aj vo vzťahu, živote s Bohom. Boh naozaj mení životy. Boh naozaj koná. 

Naozaj. Ale až "za čiarou". Až vtedy, keď človek zájde za hranicu, keď je ochotný skutočne urobiť 

krok viery. Skôr nie. Až keď sa odváži uveriť Bohu a vo viere vykročiť. Ale potom - naozaj sa to 

stane! To, o čom sme čítali, počúvali u iných, sa zrazu začína diať s nami. Aleluja! A zrazu... zrazu 

sa Nebo, svätosť stávajú možnými... skutočnými... na dosah. Tu.  

Ako potvrdenie, objavuje sa ovocie: "láska, radosť, pokoj, zhovievavosť, láskavosť, dobrota, 

vernosť, miernosť, zdržanlivosť" (Gal 5, 22-23)... Hovorím, objavuje sa. Pretože sa naozaj objavuje. 

Predtým sme sa o to možno namáhavo usilovali, najskôr bezúspešne. Evanjelium bolo pre nás 

bremenom. A teraz - s tým novým, čo v nás skrze Boha nastáva, s uvoľnenosťou Božieho synovstva 

v našej novej Rodine, s našim novým Otcom, sa zrazu toto ovocie začína objavovať naozaj 

ako ovocie. Ako niečo, čo je naozaj iba dôsledkom (a dôkazom) tejto premeny, ktorá sa v nás skrze 

vieru a skrze Boží Dar v krste daný, deje. Presne, ako povedal Ježiš: "kto uverí a dá sa pokrstiť, 

bude spasený" (Mk 16, 16).  

Spomedzi všetkých túžob ostane len táto jedna: "zjednotiť v Kristovi ako v hlave všetko, čo je na 

nebi aj čo je na zemi" (Ef 1, 10). Táto túžba sa ozýva v Písme znova a znova: "získal si svojho 

brata" (Mt 18, 15), "stal som sa sluhom všetkých, aby som čím viacerých získal" (1Kor 9, 19), 

"Choďte do celého sveta a hlásajte evanjelium všetkému stvoreniu" (Mk 16, 15), "Poďte ku mne 

všetci" (Mt 11, 28), ... Všetkých získať. Všetkých priviesť do tejto jednoty...  

Nové srdce nám dáva nový pohľad - prichádza mi na myseľ krátky text z knihy Richarda 

Bacha Čajka Jonathan Livingstone: "Zrazu ich na okamih všetkých videl takých, akí sú v skutočnosti 

a to, čo videl, si nielen obľúbil, ale dokonca zamiloval." Náš zrak sa očisťuje. Kde sme kedysi videli 

cudzích, možno otravných, možno dokonca nepriateľských ľudí a isto nedokonalých, zrazu vidíme 

deti Boha, možno stratené a ufúľané a doráňané, ale deti Boha. Ba viac, ako hovorí Baden-Powell, 

zakladateľ Skautského hnutia, dokážeme v nich konečne, nezaslepení Egom, jeho pýchou, 

sebectvom a závisťou, vidieť dobro v nich ukryté - a pokúsiť sa vytiahnuť ho von, na svetlo, aby 

rástlo a zosilnelo do svojej krásy. Zrazu je prirodzené odpustiť im a prijať ich takých, akí sú. Zrazu 

je prirodzené milovať ich a byť im ako otec, ako matka - po vzore Otca. Už to nie je povinnosť, ale 

niečo, čo sa v nás s tým novým, čo v nás Boh robí, zrodilo. Len stačilo uveriť a prekročiť hranicu 

úzkoprsosti Ega.  

Áno, naozaj, "jeho prikázania nie sú ťažké. Veď všetko, čo sa narodilo z Boha, premáha svet. A tým 

víťazstvom, ktoré premohlo svet, je naša viera" (1Jn 5, 3-4). "Dobrý človek vynáša z dobrého 

pokladu dobré veci a zlý človek vynáša zo zlého pokladu zlé" (Mt 12, 35). Ak je skrze vieru 

premenené a uzdravené naše srdce, mení sa všetko: hovorenie, život, konanie, správanie, vzťahy, 

ciele, všetko! Ako precitnutí, prichádzame a prosíme o odpustenie i sami opúšťame a oboje je pre 



nás ako rajská hudba, ako veľké uľahčenie a oslobodenie. Kým vládlo Ego, bolo to pre nás 

nadľudsky ťažké, vskutku nemožné. Teraz už nie. Teraz presne naopak!   

Aká krásna je svätosť! Aké krásne je dokonalé dobro! Aký nádherný je Boh, život s Ním, v Ňom! 

Všetko sa vracia späť na svoje miesto. Boží Pokoj sa rozlieva. Majetok stráca svoje čaro. Do stredu 

sa dostávajú ľudia, vzťahy, milosrdenstvo, láska. Už nezávidíme, už nebojujeme, už netúžime 

vládnuť, ovládať iných, presadzovať seba. Túžime po jednote. Po spoločenstve, svete plnom lásky, 

súcitu, odpustenia, pochopenia,… a "my vieme, že sme prešli zo smrti do života, lebo milujeme 

bratov" (1Jn 3, 14) - a znova, táto láska je ovocie premeny, ktorá sa s nami deje. Nie úsilia. Nie 

urputnej snahy a premáhania sa. Ani nie prchavých citov. Je to vskutku "ovocie Ducha" (Gal 5, 22). 

Ovocie Božieho pokoja a mieru v nás.  

Kresťanstvo je vec vášne... 
... jednoducho preto, že je to život sám.  

O Zákone Mojžiš hovorí: "Keď budeš počúvať tieto ustanovenia a keď ich budeš zachovávať a plniť, 

Pán, tvoj Boh, ti zachová zmluvu a láskavosť, ktorú odprisahal tvojim otcom. Bude ťa milovať, bude 

ťa požehnávať a rozmnoží ťa; požehná plod tvojho života, plod tvojej zeme, tvoje obilie a tvoj mušt, 

tvoj olej, mláďatá tvojich kráv, jahňatá tvojich oviec v krajine, o ktorej prisahal tvojim otcom, že ju 

dá tebe" (Dt 7, 12-13) - číže dodržiavaj Zákon a povinnosti voči Bohu a Boh ťa za to odmení.  

Ale o Evanjeliu Ježiš hovorí: "Veru, veru, hovorím vám: Kto počúva moje slovo a verí tomu, ktorý 

ma poslal, má večný život a nepôjde na súd, ale prešiel zo smrti do Života. Kto je moje telo a pije 

moju krv, má večný život a ja ho vzkriesim v posledný deň. Lebo moje telo je pravý pokrm a moja 

krv je pravý nápoj. Kto je moje telo a pije moju krv, ostáva vo mne a ja v ňom" (Jn 5, 24; 6, 54-56). 

Už nie je reč o odmene, pretože samo Evanjelium je odmenou. Sám ani nie život podľa Evanjelia, 

ako skôr žitie Evanjelia je odmenou vrchovatou, onou Spásou a Nebom, ktoré nám Boh v Kristovi 

daroval a v ktorom nás už teraz "vytrhol z moci tmy a preniesol do kráľovstva svojho milovaného 

Syna" (Kol 1, 13) - a Ježiš už len dodáva, že ak tento Dar prijmeme a uchováme si ho, tak nám 

ostane už naveky a preto každý, kto takto už teraz žije Nebo na zemi "bude žiť, aj keď umrie. A nik, 

kto žije a verí vo mňa, neumrie naveky" (Jn 11, 25-26). 

Je to život bez žiadostivosti po majetku, lebo sama "Božia láska je rozliata v našich srdciach skrze 

Ducha Svätého, ktorého sme dostali" (Rim 5, 5) a v porovnaní s tým všetko bohatstvo a majetok 

sveta nám pripadajú len ako "odpadky" (Flp 3, 8), nudné a viac na prekážku než na osoh a tak s 

radosťou a z vlastnej vôle, s veľkým uľahčením a slobodní "uspokojíme sa s tým, že máme čo jesť 

a čo si obliecť. Lebo tí, čo chcú zbohatnúť,... spôsobili si mnoho bolestí" (1Tim 6, 8-10).  

Netúžime ani po sláve, uznaní a ocenení sveta ani kohokoľvek, pretože "pozrite, akú veľkú lásku 

nám daroval Otec: voláme sa Božími deťmi a nimi aj sme" (1Jn 3, 1) a nad to nič väčšie nie je. Na 

konci každý z nás "dostane pochvalu od Boha" (1Kor 4, 5) - a popri nej je všetko ostatné malicherné, 



malé, bezcenné, škoda sa o to vôbec zaujímať, nieto ešte po tom túžiť! A tak "mne naozaj málo 

záleží na tom, či ma súdite vy alebo iný ľudský súd. Ani sám seba nesúdim. … Pán je môj sudca." 

(1Kor 4, 3n).  

Netúžime ani po moci, po ovládaní iných, využívaní iných, pretože sme spoznali čosi omnoho lepšie 

a tým je láska, dobro, spoločenstvo Cirkvi, kde "kto sa bude chcieť stať medzi vami veľkým, bude 

vaším služobníkom. A kto bude chcieť byť medzi vami prvý, bude sluhom všetkých" (Mk 10, 43-44), 

kde s radosťou odpovedáme na pozvanie "milujte sa navzájom bratskou láskou, predbiehajte sa 

vzájomne v úctivosti" (Rim 12, 10), lebo "Boha nikto nikdy nevidel; ale keď sa milujeme navzájom, 

Boh ostáva v nás a jeho láska v nás je dokonalá. A že ostávame v ňom a on v nás, poznávame podľa 

toho, že nám dal zo svojho Ducha" (1Jn 4, 12-13) - a nad to ničoho lepšieho niet! A tak milujeme a 

slúžime si navzájom a predbiehame sa v láske nie z povinnosti, nie z donútenia, ale z pasie, pretože 

sme spoznali a na vlastnej koži zažívame, že toto je v Kristovi vskutku život bohov, Boží Život, 

samo Nebo!  

Sme konečne slobodní od strachu - zo smrti, pretože sme už vošli do Večného Života. Z ľudí a 

sveta, pretože ako vraví Ježiš, "Vám, svojim priateľom, hovorím: Nebojte sa tých, čo zabíjajú telo, 

a potom už nemajú čo urobiť! Môj Otec, ktorý mi vás dal, je väčší od všetkých a nik vás nemôže 

Otcovi vytrhnúť z ruky" (Lk 12, 4; porov. Jn 10, 29). A nemáme už ani strach z Boha, pretože "Boh 

tak miloval svet, že dal svojho jednorodeného Syna, aby nezahynul nik, kto v neho verí, ale aby mal 

večný život. Lebo Boh neposlal Syna na svet, aby svet odsúdil, ale aby sa skrze neho svet spasil" (Jn 

3, 16-17) a my sme uverili, prijali túto Spásu, žijeme ju, Boh sa stal našim Otcom a my sme Jeho 

deti a Jeho "dedičia a Kristovi spoludedičia" (Rim 8, 17), milujeme Ho ako svojho Otca a "v láske 

niet strachu, a dokonalá láska vyháňa strach, lebo strach má v sebe trest, a kto sa bojí, nie je 

dokonalý v láske" (1Jn 4, 18). A tak, konečne úplne a dokonalo slobodní od každého strachu, plní 

pokoja a jasavej radosti voláme a pred tvárou celého sveta vyznávame: "Ak je Boh za nás, kto je 

proti nám? Keď on vlastného Syna neušetril, ale vydal ho za nás všetkých, akože by nám s ním 

nedaroval všetko!? Kto obžaluje Božích vyvolencov? Boh, ktorý ospravedlňuje? A kto ich odsúdi? 

Kristus Ježiš, ktorý zomrel, ba viac —  ktorý bol vzkriesený, je po pravici Boha a prihovára sa za 

nás? Kto nás odlúči od Kristovej lásky? Azda súženie, úzkosť alebo prenasledovanie, hlad alebo 

nahota, nebezpečenstvo alebo meč? … Ale v tomto všetkom slávne víťazíme skrze toho, ktorý nás 

miluje. A som si istý, že ani smrť, ani život, ani anjeli, ani kniežatstvá, ani prítomnosť, ani 

budúcnosť, ani mocnosti, ani výška, ani hĺbka, ani nijaké iné stvorenie nás nebude môcť odlúčiť od 

Božej lásky, ktorá je v Kristovi Ježišovi, našom Pánovi" (Rim 8, 31-35.37-39)! 

Komplexy, frustrácie, beznádej, smútok, ovocie hriechu a sveta - všetko toto je preč. Niet na to 

dôvodu a sám Pán nás z toho svojou láskou uzdravuje. Je to akoby sme sa prebudili z dlhej nočnej 

mory do jasného slnečného dňa plného vône a spevu! "Noc pokročila, deň sa priblížil. Zhoďme teda 

skutky tmy a oblečme sa do výzbroje svetla" (Rim 13, 12)! "Veď vy všetci ste synmi svetla a synmi 

dňa. Nepatríme noci ani tme. Nespime teda ako ostatní, ale bdejme a buďme triezvi! Tí, čo spia, 

spia v noci a opilci sa v noci opíjajú. My však, čo patríme dňu, buďme triezvi a oblečme si pancier 

viery a lásky a prilbu nádeje na spásu" (1Sol 5, 5-8)!  



A teraz povážte! Môcť žiť takýto Život - nie je to dôvod obrovskej radosti? Ako by sme 

mohli nemať vášeň pre niečo tak nádherné, úchvatné, krásne, dobré, hlboké a vysoké, čisté a 

žiariace, plné slávy a nesmrteľnosti? To sa nedá! A tak, plní pokoja a radosti a vďačnosti, s vášňou 

a pasiou si stále viac a hlbšie obliekame tohto nového človeka a ponárame sa do hlbiny tohto nového 

Života! Nie, naozaj nepotrebujeme, aby nás do toho niekto tlačil, nútil, prikazoval nám to. Aj keby 

nám to niekto zakazoval, aj tak by sme s tým neprestali a radšej by sme tu, na zemi, zomreli v tele, 

než by sme opustili tento nový Boží Život a zomreli naozaj, dušou a naveky!  

Zákon? Príkazy? Sú tu už prekonané! Netreba veru prikazovať, čo je samo osebe Odmenou nad 

všetky odmeny, privilégiom a veľkou milosťou! Preto Kristus "zrušil zákon prikázaní, spočívajúci 

v nariadeniach, sme oslobodení od zákona, lebo sme zomreli tomu, čo nás držalo v zajatí, aby sme 

tak slúžili po novom, v Duchu, a nie po starom, podľa litery. Veď zákon Ducha, ktorý dáva život v 

Kristovi Ježišovi, oslobodil ťa od zákona hriechu a smrti, aby sa požiadavka zákona splnila v nás, 

čo nežijeme podľa tela, ale podľa Ducha" (Ef 2, 15; Rim 7, 6; 8, 2.4). "A tak ospravedlnení z viery, 

žijeme v pokoji s Bohom skrze nášho Pána Ježiša Krista. Skrze neho máme vierou prístup k tej 

milosti, v ktorej zotrvávame, aj sa chválime nádejou na Božiu slávu" (Rim 5, 1-2).  

Čo majú spoločné  

kresťanstvo a ideológie? 
V Cirkvi, vo svete, kresťan, pohan, civilizovaný alebo divoch - sme rovnakí. Naše túžby a potreby 

sú rovnaké v Bratislave ako v hĺbke Amazónie. Rovnaké sú aj riešenia. Vlastne riešenie. Kristus. 

Boh.  

Možno si málo uvedomujeme, koľko hlboko kresťanského a pravdivého má v sebe hoci aj 

marxizmus či moderný pojašený liberalizmus, ktorý si ani neuvedomuje, ako v prostriedkoch 

popiera sám seba. Pretože nepoznajú riešenie, Diabol nemal a nemá problém to všetko pokrútiť, 

obrátiť proti človeku i Bohu a urobiť z toho nočnú moru namiesto kýženého vykúpenia. A my, keď 

to vidíme, zabúdame, že ak odrátame túto tragédiu, tak za ňou a pod ňou nájdeme niečo, čo je mám 

bytostne blízke.  

Vlastne my na to zabúdame už aj vo vlastnej Cirkvi. Zabúdame, že v jadre kresťanstva nie sú 

obrady, ani modlitba, dokonca ani prikázania. V jadre kresťanstva je láska. Láska, o ktorej Ježiš 

hovorí: "Zlodej prichádza, len aby kradol, zabíjal a ničil. Ja som prišiel, aby [ste] mali život a aby 

ho mali hojnejšie" (Jn 10, 10), doslova kypiac, pretekajúc. Preto Ježiš, keď koná svoje programové 

vyhlásenie, hovorí: "Duch Pána je nado mnou, lebo ma pomazal, aby som hlásal evanjelium 

chudobným. Poslal ma oznámiť zajatým, že budú prepustení, a slepým, že budú vidieť; utláčaných 

prepustiť na slobodu a ohlásiť Pánov milostivý rok" (Lk 4, 18-19). Lebo zmyslom kresťanstva je 

plnosť života a to nie je možné tam, kde sú útlak, nesloboda, nevedomosť a slepota - každého druhu, 

vnútorné či vonkajšie.  



Je skvelé, že nám to pápež pripomína - že kresťania katolíci sú ľudia, ktorí toto uzdravenie, 

oslobodenie, povýšenie a osvietenie prijali a žijú naplno v slobode a radosti ako Rodina Boha. A že 

prijali vyslanie do celého sveta, aby všetkým ľuďom v Kristovi túto slobodu, uzdravenie, povýšenie 

a osvietenie priniesli a aby tak všetkým ľuďom pripomenuli, že sme všetci bratia povolaní žiť v 

jednej Rodine Boha a že na nás čaká skutočný a plný život, už teraz, už tu! Pretože ako inak 

vysvetliť, že nám mohol niekto túto v samom srdci Kristovu agendu ukradnúť a dokonca ju obrátiť 

proti nám - a my sa dokonca tvárime, akoby to naozaj tak bolo a bolo to v poriadku?  

Ak nehlásame a nežijeme identitu synov a dcér Boha, čo sa divíme, že zúfalí ľudia ju hľadajú v 

genderovom bláznovstve? Oni často nič iné už ani nepoznajú a nemajú! Ak nežijeme a nehlásame 

skutočné oslobodenie celého človeka v Kristovi, čo sa divíme, že zúfalí svetskí ľudia ho hľadajú v 

sexuálnej neviazanosti a relativizme morálky? Ak nežijeme a nevydávame svedectvo o Živote v 

Duchu a jeho sláve, čo sa divíme, že ľuďom, žijúcim mizériu sveta, pripadajú drogy a ich legalizácia 

ako dobrý nápad? Ak nežijeme opravdivú slobodu Božích detí a neozývame k nej, čo sa divíme, že 

ľudia sveta volia otroctvo a neslobodu ako ich verziu slobody? A keď nepoznajú rozkoš Chleba 

z Neba a veľkosť Božej Slávy, tak sa im konzum a ekonomika stávajú bohom? Ako vraví Ježiš 

o kresťanoch svojej doby: "Ak budú oni mlčať, budú kričať kamene" (Lk 19, 40). Ak ako kresťania 

zabudneme na podstatu kresťanstva a zmĺkneme, čo sa divíme, že sa to v tragickej karikatúre objaví 

niekde inde, mimo Cirkvi - a dokonca to bude obrátené proti nej, akoby Cirkev stála proti tomu a 

prekážala?  

Kresťan nie je člen nejakej organizácie, ale syn, dcéra Boha v Rodine Boha. Nie je človek, ktorý 

niečo dodržiava, zachováva, praktikuje, ale syn Boha, ktorý oslobodený a naplnený Duchom 

skutočne a opravdivo žije už teraz Život Boha. O tomto vydáva svedectvo a vo veľkej radosti to na 

plné ústa oznamuje celému svetu, že v Kristovi človek skutočne a opravdivo "má večný život 

a... prešiel zo smrti do života" (Jn 5, 24)! Už teraz. Už tu. A "to prisľúbenie patrí vám a vašim deťom 

i všetkým, čo sú ďaleko" (Sk 2, 39)!  

Keby sme boli tým, čím nás Boh v krste už urobil a keby sme boli v Cirkvi naplno tým, čím Cirkev 

je a konali v nej a žili to, k čomu bola stvorená, žiadne ideológie, žiadne bláznovstvá sveta by nemali 

nikdy žiadnu šancu. Nič nemôže, nedokáže tromfnúť hĺbku slobody ani výšku a intenzitu Života, 

ktoré v nej dáva Kristus, Boh - každému! 

"V posledný, veľký deň sviatkov Ježiš vstal a zvolal: "Ak je niekto smädný a verí vo mňa, nech príde 

ku mne a nech pije. Ako hovorí Písmo, z jeho vnútra potečú prúdy živej vody." To povedal o Duchu, 

ktorého mali dostať tí, čo v neho uverili. Lebo ešte nebolo Ducha, pretože Ježiš ešte nebol oslávený." 

(Jn 7, 37-39)  
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